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ميراث ماهِ ماه

سيد مصطفى حسينى راد: ماه مبارك رمضان با 
همه زيبايى ها و بركاتش به پايان رسيد و سفره ويژه 
لطف الهى كه خاص اين ماه شريف است، برچيده 
شد. اما بركات ماه رمضان مى تواند در تمام سال و 
تا ماه رمضان بعدى - كه ان شاءاالله، عمرمان به دنيا 

باشد - ادامه يابد.
ماه رمضان، ماه آرامش بندگان خداست. مردم با هم 
مهربان تر مى شوند. آمار جرايم به طور محسوسى 
پايين مى آيد. آدم ها گويا بيشتر به فكر هم هستند 
و بيشتر هواى هم را دارند و خلاصه زندگى بهتر و 
شيرين تر مى شــود و جامعه هم روزهاى زيباترى 
را به خود مى بيند. اما صرف نظــر از اينكه بركات 
ويژه اى در اين ماه شريف وجود دارد كه خاص خود 
«رمضان» اســت آيا اين مهربانى ها را در ماه هاى 

بعدى سال نمى توان ادامه داد؟
مثلاً وقتى در اين ماه دو خودرو با هم در خيابان تصادف 
مى كنند، رانندگان به حرمت روزه خود و ديگرى، خشم 
خود را مهار مى كنند و حتى اگر بدانند طرف مقابل 
مقصر است، باز هم زبان به تندگويى و خداى نكرده 
فحش و ناسزا باز نمى كنند چرا كه معتقدند «روزه» و 

«دهانى كه روزه است» حرمت دارد.
اين واقعاً يك ارزش بزرگ اســت؛ ميراثى است كه 
مى تواند از اين ماه رمضان تا سال بعد به يادگار بماند 
و ما و جامعه مان از بركتش در تمام سال بهره مند 
شــويم. در واقع يكى از فلســفه هاى بنيادين ماه 
رمضان «تغيير اخلاق بندگان» است. مسلمانانى 
كه عموماً در اين ماه، روزه دار بوده اند يا اگر به دليل 
عذر موجهى روزه نداشته اند، دست كم از بهره هاى 
معنوى اين ماه، سرشار شده اند و استفاده كرده اند، 
هر يك به تناســب در اين ماه الهى چند پله رشد 
اخلاقى را تجربه كرده اند. خوب، آيا نمى توان اين 
رشد را براى بقيه ماه هاى سال هم حفظ كرد و از اين 
پله هاى معنوى پايين نيامد؟ ماه مبارك رمضان، ما 
و جامعه ما را به انســانيت نزديك تر مى كند، پس 
حيف است از آنچه در اين ماه به آن دست يافته ايم 
به راحتــى بگذريم و پس از ماه رمضــان دوباره به 

شرايط پيشين برگرديم.

 سفيد كردن سطح ساختمان ها و كاهش 
گرمايش جو

ترجمه/ مريم سادات كاظمى: يكى از مسائل مهم زيست محيطى 
كه بارها درباره آن صحبت شــده «گرمايش زمين» اســت. يكى از 
سؤالات مطرح شــده اين اســت كه آيا مى توان با سفيد كردن نماى 
ساختمان ها و آسفالت هاى شهرى، ميزان گرماى جو زمين را كاهش 
داد و اين روش تأثيرى در بازتاب گرما و به حداقل رســاندن جزيره 

گرمايى دارد؟ 
پيش از توضيح در اين باره بايد به موضوعى به نام «آلبدو» اشاره كرد. 
آلبدو به معنى درصد بازتاب نور از ســطح يك جسم است كه به آن 
ضريب انعكاس نيز گفته مى شود. هرچه جذب نور بيشتر باشد، بازتاب 
نور كمتر بوده و سطح گرم تر مى شــود. به همين دليل ساختمان ها 
و سطوح مختلف شــهرى كه اغلب رنگ تيره دارند، ضريب انعكاس 
كمترى داشته، ميزان بيشترى از نور و گرما را جذب مى كنند و بشدت 
گرم مى شوند. اما در عوض سطح ســفيد پرتوهاى خورشيد را بهتر 

بازتاب مى دهند.
به نظر مى رسد پوشاندن ســطح زمين و ســاختمان ها با رنگ هاى 
روشن ايده مناسبى است البته به شرط اين كه رنگ ها بازتاب دهنده 
نور باشند. به نظر يكى از پژوهشگران، هرچه رنگ سطحى روشن تر 
باشد، ميزان بيشترى از نور خورشيد به سمت جو بازتاب پيدا مى كند 
كه اگر ابرها نباشند به كهكشان ها مى رسد. اين روش مى تواند روش 
خوبى براى مقابله با تأثير گازهاى گلخانه اى باشد. اين در حالى است 
كه گروهى از پژوهشگران در سال 2011 ثابت كرده بودند كه بازتاب 
دوباره پرتوهاى خورشيد به جو به دليل عملكرد زنجيره اى پيچيده اى 
مى تواند در تقويت اثر گلخانه اى دخيل باشد. سقف هاى سفيد ضريب 
انعكاس نور را تغيير مى دهند و بر تبادلات انرژى تأثير مى گذارند. اين 
پژوهشــگران معتقد بودند اگر ضريب انعكاس نور را در نظر نگيريم، 
استفاده از سقف هاى سفيد در سطح جهانى افزايش دماى زمين را تا 
0/07 درجه كلوين در پى دارد. البته اين طرح با توجه به محدوديت 

مقايسه تأثير مصرف انرژى هنوز به طور كامل تأييد نشده است.
در اين باره فرضيه ديگرى نيز در سال 2009 مطرح بود كه سفيد كردن 
سقف و سطوح ساختمان ها مى تواند مصرف انرژى براى خنك كردن 
ساختمان ها را پايين بياورد. به گفته مدير اين طرح، چنين راهكارى 

مى تواند انتشار گازهاى گلخانه اى را تا حد بالايى كاهش دهد.
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راه زندگى

زيست كره

چهار سوى علمخانواده

مهر: دو روز پيش شبكه هكرهاى ناشناس اعلام كرد ناسا بزودى از كشف حيات 
در فضا خبر مى دهد.

اما ديروز ناسا تأييد كرد قصد اعلام چنين خبرى را ندارد. توماس زوبوچن مدير 
مأموريت هاى علمى ناسا، در توييتر خوداعلام كرد اين اخبار صحت ندارد و هنوز 

هم بشر نمى داند در اين جهان تنهاست يا خير.
او در پيام توييترى خود نوشت: «برخلاف برخى گزارش ها ناسا قصد ندارد هيچ 
اخبارى درباره حيات در فضا اعلام كند». وى افزوده است: «آيا ما در جهان تنها 
هستيم؟ هنوز پاسخ اين پرســش را نمى دانيم اما در حال انجام مأموريت هايى 

هستيم تا به اين پرسش بنيادين پاسخ دهيم».
چالش موجودات فضايى قرن هاست كه ذهن انسان ها را به خود مشغول كرده و بخصوص با پيشرفت فناورى در ساليان اخير، اميدها 

براى ارتباط با برادران و خواهران فضايى انسان ها در ديگر نقاط دوردست عالم، بيشتر شده است.

 ناسا ادعاى فضايى هكرها را رد كرد!
 

خانه ملت: عضو فراكسيون زنان مجلس با اشاره به اينكه بيمه زنان خانه دار 
در راســتاى تحكيم بنياد خانواده و اجراى سياســت هاى جمعيتى اســت، 
گفت: در برنامه ششــم توســعه بر بيمه زنان خانه دار با حداقل سه فرزند اعم 
از سرپرست خانواده يا زنان مطلقه تأكيد شده اســت. سيده فاطمه ذوالقدر 
افزود: بيمه زنان خانه دار يكى از مفاد برنامه پنجم و حتى ششم توسعه است 
كه متأسفانه تاكنون بدان پرداخته نشده است در حالى كه بيمه زنان خانه دار 
در راســتاى تحكيم بنياد خانواده و سياست هاى جمعيتى ابلاغ شده از سوى 

مقام معظم رهبرى است.
نماينده مردم تهران تصريح كرد: بيمه زنان خانه دار به بهانه هاى مختلف اعم از كمبود منابع مالى اجرايى نشده، با اين حال در برنامه 
ششم توسعه بر بيمه زنان خانه دار با حداقل سه فرزند تأكيد شده اســت. به گفته وى، بيمه زنان خانه دار علاوه بر اقدام حمايتى از 

جامعه زنان، تشويقى براى جبران كمبودهاى جمعيتى كشور است.

تاكيد برنامه ششم توسعه بر  بيمه زنان خانه دار

3000737274
سامانـه پيامكى 
صفحه زنـدگى

انتقاد  ها، پيشنهاد  ها و 
ايد  ه هاى خود   را از طريق  

اين پيامك  به صفحه 
زندگى ارسال فرماييد  .

 زندگى/ عباســعلى سپاهى يونسى       شروع 
تابستان يعنى شروع كابوسى به نام آتش سوزى در 
جنگل هاى ايران. گرما، شرايط مساعد براى فاجعه 
را آمــاده مى كنــد و آن وقت اتفاقى كه از آن تــرس داريم رخ 

مى دهد و درختان مى سوزند و مى افتند و خاكستر مى شوند.
پيش از اين با سرهنگ قاسم سبزعلى فرمانده يگان حفاظت سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزدارى كشور درباره چرايى اين آتش سوزى ها، 
اقدام هاى پيشگيرانه و ديگر مسائل مربوط حرف زديم. در اين نوبت 
با طرح سه پرســش ســراغ يكى از فعالان حوزه محيط زيست و از 
مدرسان دانشگاه رفته ايم. حرف هاى دكتر «فرزاد ويسانلو» داراى 
مدرك مهندســي منابع طبيعي را در اين باره بخوانيد با اين اميد 
كه اين نوشته ها تلنگرى باشد براى مردم و مسئولان تا كمتر شاهد 

سوختن درختان در آتش باشيم.
* به نظر شــما با همه راه هاى رفته براى پيشگيرى از آتش 
و آتش ســوزى در جنگل ها آيا نتيجه كافى گرفته ايم؟ چه 
بايد كرد تا آتش سوزى ها كمتر شود و متوليان امر در رفع 
مشكل چه عملكردى داشته اند و آيا نمره قبولى را در اين 

حوزه مى گيرند؟
** ماجراى آتش سوزى جنگل و خاموش كردن آن، سخت افزارها 
و نرم افزارهايى لازم دارد كه در ايران آن ها را به شــكل درست خود 
اعِمال نكرده ايم. در جنگل ها بر اســاس تراكــم، نيازمند دكل هاى 
ديده بانى هستيم كه فكر مى كنم كلاً چنين چيزى نداريم. حالا كه 
دكل ديده بانى نداريم، تعداد جنگلبان ها بايد در واحد سطح افزايش 
يابد چون مساحت هايى كه بين جنگلبانان و محيط بانان تقسيم شده 
است، مساحت زيادى است. از طرفى ما گارد حفاظت جنگل داريم 
اما اين گارد تنها براى جلوگيرى از تخلفات اســت اما در كشورهاى 
ديگر، كار گارد تنها جلوگيرى از تخلف نيست و آتش نشان جنگل 
هم هســتند. ما ســازمان جنگل ها و مراتع داريم و سازمان حفظ 
محيط زيســت كه هر كدام ساز خودشــان را مى زنند در حالى كه 
در كشورهاى پيشرفته اين ها تجميع شده اند و شايد اگر در برخى 
كشورها جنگلبان و محيط بان از هم جدا شده باشند به خاطر مبحث 
تخصصى تحقيقات و نگهدارى جنگل است. نكته بعد اين است كه 
بايد هواپيماى اطفاى حريق داشته باشيم اما چون اين دو سازمان 
در بحث بودجه جزء مظلوم ترين ها هستند، بودجه كافى نگرفته اند 
تا اين ابزارها را داشته باشند. در مواقع ضرورى، ما از سربازها، مردم 

و افراد محلى و... استفاده مى كنيم آن هم 
با ابزارهايى نه چندان پيشــرفته و نتيجه 
لازم را نمى گيريم بماند كه در اين خاموش 
كردن ها گاهى خسارت هاى انسانى را هم 
شاهد هســتيم چون اين افراد، دوره ديده 

نيستند.
پس به طور خلاصه بگويم، راه ها را درست 
نرفته ايم و نمره قبولى نمى گيريم و براى رفع مشكل هم نخستين 

چيز تخصيص اعتبار است. 
* سهم جوامع محلى را در رفع مشكل چگونه مى بينيد و آيا 

مى توان روى حضور اين نيروها حساب كرد؟
** اگر اين نيروها نباشند در خيلى مواقع آتش سوزى ها ادامه پيدا 
مى كند. بايد به دنبال بهتر شدن اين مشــاركت باشيم و حتى اين 
مشاركت را نبايد تنها در خاموش كردن آتش خلاصه كرد و مى توان 
الگوى كشور هندوستان را در اين زمينه پياده كرد كه جنگل ها را به 
افراد محلى واگذار مى كنند و افراد در مقابل محافظت، سهمى مثلاً از 

چوب درختان خشك شده جنگل دريافت مى كنند. 
* اگر روند به همين شــكل پيش برود بايد در قبال از بين 
رفتن جنگل ها منتظر چه پيامدهاى زيست محيطى براى 

كشور بود؟
** ببينيد، از بين رفتن جنگل ها يعنى از بين رفتن آب كشور. چون 
جنگل ها حكم اسفنج را دارند كه آب بارندگى را در خود نگه مى دارند 
و اين آب، ذره ذره وارد لايه هاى خاك مى شــود و به سفره هاى آب 
زيرزمينى مى پيوندد كه در ادامه يا به صورت چشمه از زمين بيرون 
مى آيد و يا سفره هاى بزرگ تر آب را تشــكيل مى دهند و ما از آن با 
حفر چاه اســتفاده مى كنيم. از بين رفتن جنگل يعنى جمع نشدن 
آب در اسفنج جنگل، يعنى روان آب و سيل كه نتيجه آن براندازى 
زندگى ها و مشكلات فراوان ديگر است. بحث ديگر اين است كه هر 
يك هكتار جنگل گاهى چندين تن ذرات گرد و غبار را در خود هضم 
مى كند. حالا فكر كنيد اگر جنگل هاى زاگرس نباشند ريزگردهايى 
كه از خوزستان و هور العظيم مى آيد از زاگرس رد مى شود و تا قم و 
تهران و اراك و... مى رسند و اين هم يك فاجعه محيط زيستى ديگر 
و بيمارى هايى كه از اين اتفاق شــكل مى گيرد و اگر كسى اين ها را 
حساب كند به اين نتيجه خواهد رسيد كه بايد اكنون براى محيط 
زيســت و جنگل ها هزينه كرد چون هزينه هاى بعدى بسيار بالاتر 
خواهد بود. بحث بعدى تعديل دماســت كه در نبود جنگل ها اتفاق 
نخواهد افتاد و نكته بعدى اين اســت كه در صــورت از بين رفتن 

جنگل ها، تعادل اكوسيستم هم به هم خواهد خورد.

يك مدرس دانشگاه و كارشناس مباحث جنگل بيان كرد

افتادن آتش به جان جنگل، افتادن آتش به جان زندگى ماست

11

دعوا زير پست اينستاگرامى بهنام برزاى

منصوريان زير فشار  ستاره ها

به رغم اثبات لو رفتن سؤالات و بازداشت يك نفر

امتحانات نهايى سوم دبيرستان تكرار نمى شود
پايان بندى شتاب زده«زير پاى مادر» همه را شگفت زده كرد

هياهوى بسيار براى يك هيچ بزرگ 

16
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فرهنگ

از  تــازه  اثری  مهر: 
سیدمهدی شجاعی با 
عنوان »آن است شیوه 
چاپ  زیــر  حکمت« 
رفت. انتشارات »کتاب 
نیستان« اثری تازه از 
سیدمهدی شجاعی با 
عنوان »آن است شیوه حکمت« شامل متن فرمان 
امام علی)ع( به مالک اشتر را با ترجمه سیدمهدی 
شجاعی به زیر چاپ برد. متن این کتاب به صورت 
2 زبانة عربی- فارســی منتشر شده و دربرگیرنده 
مقدمه ای مفصل از ســیدمهدی شــجاعی است. 
شجاعی در مقدمه خود می نویسد: قوانین حضرت 
امیــر برای حکومت و باید و نبایدهــای او در اداره 
مملکت بهترین ترازو یا سرمشق و الگوست زیرا باید 
جزء به جزء گفتارها و رفتارهای حکومت اسلامی را 

با آن مقابله کنیم. 

کتاب جدید شجاعی، زیر چاپ 
حســین  ایســنا: 
فتاحی، نویســنده، با 
پایان گرفتن  به  اشاره 
مجموعه  نگارش  کار 
۱2 جلــدی »۳۰ روز 
با پیامبر«، گفت: کار 
مجموعه  این  نوشتن 
۱2 جلدی 7 ســال زمان برده و از آنجا که این کار 
در زمره آثار مذهبی بود،  با خرده گیری های زیادی 
مواجه شد. اگرچه بالاخره منتشر شد ولی احساس 
می کنم بهتر است دیگر تا مدتی کار تازه ای ننویسم 
چون این کار اگرچه شــیرین بود اما همة توانم را 
گرفت. این نویسنده ضمن اشاره به استفاده از منابع 
مختلف برای نگارش این مجموعه، گفت: ســعی 
کردم، مشهورات زندگی پیامبر اکرم)ص( را بیاورم. 
سبک زندگی، ارتباطشــان با همسایه ها و مردم و 
مهربانی شان در این اثر مورد توجه قرار گرفته است. 

تا مدتی نمی نویسم 
مرحوم  پیکــر  ایرنا: 
فراهانــی،  احمــــد 
خبرنگــار و پژوهشگر 
باسابـــقه خبرگزاری 
جمهــــوری اسلامی 
)ایرنا(، روز دوشـــنبه 
همزمان با عید سعید 
فطر از مقابل منزلش تشــییع و در قطعه نام آوران 
بهشــت زهرا به خاک سپرده شــد. زنده یاد احمد 
فراهانی روز جمعــه دوم تیرماه بــه علت عارضه 
مغزی به بیمارســتان منتقل شــد و کمتر از 24 
ساعت بعد درگذشت. مرحوم فراهانی متولد سال 
۱۳48 و دارای 2 فرزند بود. وی پیش از درگذشت، 
کارشناس خبر و پژوهشگر »ایرنا« بود. ریاست سابق 
دفتر »ایرنا« در اســلام آباد و مدیرکل اسبق اخبار 
خارجی این خبرگزاری از جمله مسئولیت هایی بود 

که مرحوم فراهانی بر عهده داشت. 

درگذشت یک چهره رسانه ای 
تســنیم: جــــواد 
نویســـنده  موگویی، 
کتاب های جنـــجالی 
»اســــرار آیــت« و 
»آخرین نخست وزیر«، 
گفـت: کـــار کتـاب 
خاطرات فائزه هاشمی 
به اتمام رسیده است. من با خانم هاشمی 2۰ تا 25 
ساعت مصاحبه کردم و نمی توانستم این را در یک 
مستند بیان کنم به همین دلیل به سمت نگارش 
کتاب رفتم. کار نگارش کتاب چند روز پیش تمام 
شد و به ارشاد فرستادم. کتاب خاطرات خانم »ف.ه« 
از کودکی شروع می شود و تا خاطرات زندان او ادامه 
دارد. البته آن زمان پدرش زنده بود و این مصاحبه ها 
برای سال 9۰ و 9۱ است. در این کتاب خانم فائزه 
از درون خانــواده اش، پــدرش، رابطه و چگونگی 

ازدواجش می گوید. 

خاطرات خانم »ف.ه« پایان یافت 

کوتاه و خواندنی

ایرنا: کاهش تعداد زیادی از رشته های کارشناســی ارشد دانشگاه آزاد اسلامی، 
این شائبه را به وجود آورد که وزارت علوم با برخوردی سیاسی قصد انتقام گیری 
از دانشــگاه آزاد را دارد؛ امــری که وزارت علــوم آن را رد کرد و حذف تعدادی از 
رشته شهرهای دانشگاه آزاد را در راستای اجرای طرح آمایش آموزش عالی دانست 
که به تصویب شــورای عالی انقلاب فرهنگی رسید و جهت اجرا به وزارت علوم، 

تحقیقات و فناوری ابلاغ شد. 
این وزارتخانه در بیانیه ای که در این زمینه منتشــر کرده، آورده اســت: بر اساس 
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی، هر گونه گســترش مراکز آموزش عالی و 
تصویب رشته ها منوط به احراز شــرایط و شاخص های مصوب شورای گسترش 
آموزش عالی بوده و مقرر شده این روند در مورد تمامی دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی اعم از دولتی، غیردولتی و دانشــگاه آزاد اسلامی اعمال شود. به این ترتیب 
صرفاً به رشــته هایی که دارای مجوز از شورای گسترش باشند، ظرفیت پذیرش 

دانشجو داده می شود. 

دانشگاه

وزارت علوم 
کاهش ظرفیت را رد کرد 

ایلنا: مراسم تشییع پیکر کوروش اسدی، نویسنده، صبح دوشنبه از مقابل خانه 
هنرمندان برگزار شــد. در این مراسم که با حضور گروه زیادی از داستان نویسان، 
شاعران و دوستداران ادبیات برگزار شد، محمود دولت آبادی گفت: روزگار غریبی 
است. هیچ قشری به اندازه نویسنده ها در دوره جدید تنها و بدخو نشده اند. منظورم 
از بدخو اشاره به خودم است. چون همیشه یک فکر آزارنده ای به انسان می گوید 
بنشین گوشه. اولاً بایســتی مثل نیاکان خود دست به گوشه نشینی بزنیم چون 
رابطه اجتماعی به نحوی تغییر کرده که شخص حس می کند در آن جایی ندارد. 

این نویسنده ادامه داد: واقعاً آقای اسدی به عنوان یکی از چهره های خوب ادبیات 
در حال رشد فعالیت می کردند و از درگذشتش حیرت کردم. وقتی شنیدم کوروش 
اســدی از دست رفت، به یاد تمام وقایعی افتادم که در جنوب کشور همه چیز را 
شــخم زد و احتمالاً کوروش از تکه های  پراکنده شده جنوب کشورمان بود که در 
تهرانِ عجیب و غریب نتوانست دوام بیاورد. پیکر کوروش اسدی برای دفن در قطعه 

نام آوران، به سوی بهشت زهرا روانه شد. 

ادبیات

کوروش اسدی 
در خانه ابدی آرام گرفت 

خبر روز

ویژگی های پانزدهمین جایزه از زبان دبیر 
نامزدهای دریافت جایزه »قلم زرین« 

معرفی شدند 
مهر: دبیر پانزدهمیــن دوره جایزه »قلم زرین« ضمــن اعلام پایان 
داوری های مرحله نهایی، از ویژگی های این جشــنواره و دشــواری کار 
داوری آثار گفت. یوسف قوجق گفت: هر سال، این جشنواره نخستین 
جشنواره ای است که دست به انتخاب کتاب از بین کتاب های منتشرشده 
در ســال قبل می زند و به عبارتی، نخستین جشنواره  از جشنواره های 
ادبی کشور در هر سال است که دست به انتخاب بهترین ها می زند و به 
همین خاطر، علاوه  بر دشــواری کار داوران، انتخاب ها نیز حساس و از 
اهمیت زیادی برخوردار است. وی به مسئولیت سنگین داوران در بررسی 
کتاب هایی که طبیعتاً پیش از آن مورد داوری قرار نگرفته اند، اشاره کرد 
و افزود: در این دوره از جشنواره اعضای گروه های داوری که همگی در 
زمینه فعالیت خود از بهترین ها هستند، به بررسی کارشناسانه پرداختند. 
داوری در همه بخش ها به پایان رســیده و نتایج مشــخص شده است 
ولی مطابق عرف، تا روز مراســم اهدای جوایز فقط نامزدهای هر حوزه 
اعلام می شود.  قوجق ضمن بیان این نکته که یکی از اهداف هر دوره از 
جشنواره رصد جریان ادبیِ سال گذشته و شناسایی، معرفی و حمایت 
از ادبیات متعهد ملی و اسلامی است، گفت: مطابق آیین نامه، کتاب های 
منتخب بایستی از نظر درون مایه و مضمون دارای ارزش های اسلامی، 
انسانی و ملی باشند که در دوره پانزدهم، این مهم درکنار معیارهای فنی 

و ادبی از سوی داوران ملاک داوری قرار گرفت. 

دبیر جشــنواره در همین راســتا گفت: مطابق نظــر داوران این دوره، 
متأســفانه ۱۳95 سال پرباری در ادبیات داستانی کشورمان نبوده و ما 

شاهد چاپ آثار فاخر و برجسته در هیچ حوزه ای نبوده ایم. 
وی در ادامه اسامی کتاب های نامزد هر حوزه در پانزدهمین دوره جایزه 

قلم زرین را به این شرح اعلام کرد: 
 نقد و پژوهش

»داســتان سیاسی، داستان انقلاب« از محمد حنیف،  »صد سال عشق 
مجازی« اثر محمود فتوحی،  »تحلیلی داستانی از سوره یوسف« نوشته 
محمدرضا سرشار،  »تن و زبان فارسی« تألیف سیدرضا شاکری،  »مبانی 
و اصول پژوهش در زبان فارسی« از قدرت الله طاهری و  »جامعه شناسی 

غزل فارسی« اثر فرهاد طهماسبی. 

 داستان کودک و نوجوان 
 »مثل هیچ کس« از ســپیده خلیلی، » قوش« نوشــته ساسان ناطق،  
»بابانوروز و انتظار« از محمدرضا اصلانی،  »قصه آلبالوپلو« نوشــته زهرا 
حیدری، »سنگ کوچولو« به قلم افسانه شعبان نژاد،  »کی می تواند مرا 
بخنداند« از شکوه قاسم نیا،  »سورنا« اثر ابراهیم حسن بیگی و »لالایی 

خانم کلاغه« نوشته مژگان شیخی. 

 شعر بزرگسال 
 »گلهای تاریکی« از سینا سنجری،  »سلام بر زندان« از هادی خورشاهیان،  
»پنکه قدیمی« سروده آرش شفاعی،  »قفس تنگی« اثر حسنا محمدزاده،  
»زلف ضریح« سروده عارفه دهقانی، »عدم« اثر محمود حبیبی کسبی،  
»آیه 88« از محمدجواد غفورزاده )شــفق(،  »بی چشمداشت« سروده 

موسی عصمتی  و »دورتر« اثر امیرعلی سلیمانی. 

 داستان بزرگسال
 »دخیل« از محمد رودگر،  »از عشقاباد تا عشق آباد« به قلم منصور انوری،  
»شانزده سال« نوشــته منیژه آرمین،  »بی اسمی« اثر احمد شاکری و 

»خرمالوها را به گنجشک ها بفروش« از محمد حنیف.  

 شعر کودک و نوجوان 
 »آســمان نقطه چین« از مریم زرنشان،  »پرنده های بابا« سروده مرضیه 
تاجری،  »راه مشقی« اثر طیبه شامانی،  »کنسرت باغ« از مریم زرنشان و 

 »لباس غول گم شد« سروده کبری بابایی. 

 فرهنگ/ زهره کهندل   این روزها بسیاری 
از نویسندگان موفق دهه های پیش به کنج انزوا 
خزیده اند و کمتر اثری از آن ها در فروشــگاه های 
کتــاب می بینیم. یکــی از نویســندگان موفق 
کشــورمان که کتاب هایش به چاپ های متعدد 
رســیده و این روزها خبری از او نیســت، داوود 
غفارزادگان است. او بیش از 2 دهه داستان هایی 
با موضوعــات متنوع و بــرای مخاطبان متنوع 
نوشته اســت. جایزه »2۰ سال ادبیات داستانی« 
به او تعلق گرفته و یکی از مؤثرترین نویسندگان 
در عرصه ادبیات کودک و نوجوان اســت. با این 
نویسنده درباره وضعیت کتاب و کتابخوانی حرف 

زدیم که حاصل آن را می خوانید. 

 چــرا این روزهــا مردم کمتــر کتاب 
می خوانند؟ 

من به یــاد ندارم که مردم مــا خیلی کتابخوان 
باشــند. در بهترین حالت 2 هزار تا شــمارگان 

داشتیم ولی الآن خیلی کمتر شده است.  

 دلیل آن چیست؟ 
به گمانم الآن تعداد عناوین کتاب ها و آثار متوسط 
به پایین هم زیاد شــده اســت. در حوزه ادبیات 
خواننده اعتمادش به نویسندگان را از دست داده 
است. زمانی هم مسئله ممیزی باعث این ماجرا 
شد. نویسندگانی شــروع به سری دوزی کردند و 
نویســندگانی هم از کارگاه های داستان نویسی 
بیرون آمدند و کارهای سخیف در بازار نشر توزیع 
شد. ســلیقه خواننده هم آن قدر پایین آمده که 
ناشران از نویسنده ها می خواهند چطور بنویسند! 
حتی ناشــران بزرگ هم به نویسندگانی که کار 
جدی برای چاپ می دهند، گفته اند که دیگر مردم 
این ها را نمی خوانند. متأســفانه چارچوبی برای 

کسی نمانده است، نه اهل قلم و نه ناشر. 

 یعنی کتاب هایی که منتشــر می شوند 
اســتاندارد و کیفیت لازم را ندارند و فقط 

آماری برای وزارت ارشاد هستند؟ 
ربطی به وزارت ارشــاد ندارد. ناشــران به خاطر 

کسب درآمدِ بیشتر چنین می کنند. سطح کتاب 
باید توســط خواننده و مردم مشخص شود. باید 
تعادلی بین کارهای خوب، بد و متوسط در صنعت 
نشر داشته باشیم. وقتی تمام نشر ما به سمت کار 
زرد می رود و ناشران علناً به دنبال آثار زرد هستند 
و به نویسندگان جدی هم توصیه به زردنویسی 
می کنند، معلوم است که نمی توانیم همه  تقصیر 

را گردن وزارت ارشاد بیندازیم.  

از نمایشگاه کتاب استقبال   ولی معمولاً 
خوبی می شود؟ 

این هم یکی از معضلات ماست. کتابی که تیراژ 
آن به 5۰۰ تا رســیده، یعنی چیزی این وســط 
گم شــده است. تعداد ناشر بیشــتر از نویسنده 
اســت و تعداد نویسنده بیشتر از خواننده و همه 
هم حالشان خوب اســت! از سوی دیگر، ناشر از 
وضعیت مالی ناله می کنــد ولی به دکان هایش 
اضافه می شــود. مردم هم به نمایشگاه کتاب به 

چشــم جایی برای تفریح کردن نــگاه می کنند. 
من در چند نمایشــگاه کتاب خارجی شــرکت 
کردم. آنجا بلیت ورودی دارد چون نمایشــگاهی 
تخصصی است. نمایشگاه های کتاب محل خرید 
و فروش نیست بلکه جایی برای تعامل ناشران و 
نویســندگان با هم است ولی در نمایشگاه کتاب 

ما چیپس و پفک می فروشند. البته بد نیست که 
مــردم در کنار تفریح کردن کتاب هم بخرند ولی 
با شرایط ایده آل و اســتاندارد فاصله دارد. من از 
این ماجرا سر درنمی آورم که چرا ناشران این قدر 
ناله می کنند و می گویند ما اگر ساختمان ســاز 
می شــدیم، درآمد بیشتری داشــتیم در حالی 
که بســیاری از آن ها ساختمان سازی می کنند و 
حتی فرزندانشان نیز راه آن ها را ادامه می دهند. 
در حالی که اگر اوضاعشــان خوب نبود، دلشان 
راضی نمی شد که فرزندانشان همان راه را بروند 
ولی کارشــان نان و آب دارد. متأسفانه ناشران ما 
ناله می کنند و منت می گذارند ولی وضعیتشان 

جور دیگری است. 

 چرا ما از تجربیات موفق کشورهای دیگر 
درباره کتابخوانی و ترویج فرهنگ مطالعه 

استفاده نمی کنیم؟ 
مســئله کتابخوانی در آن کشورها نهادینه شده 

است؛ بویژه در مدارس. بخش اعظمی  از کتاب های 
درسی کشورهای اروپایی و حتی ژاپن به صورت 
رمان نوشته شــده است تا جذابیت داشته باشد. 
یک دانش آموز در کشورهای پیشرفته از ادبیات 
شناخت دارد ولی ادبیات کلاسیک ما که بی نظیر 
است، به درســتی به دانش آموزان ارائه نمی شود. 
ادبیات معاصر هم که خودی و نخودی شده است 
که خودی ها نویســندگان سطح پایینی هستند. 
این تقســیم بندی ها باعث دلسردی نویسندگان 
خوب می شود. کتاب درسی باید دانش آموزان را 
ترغیب کند. من هنــوز درس هایی که در قالب 
داســتانی ارائه شــده بود را به یــاد دارم. کلاس 
پنجم بودم که در کتاب درســی ما تلخیصی از 
یک اثر تولستوی بود که مرا به سمت نویسندگی 
ترغیب کــرد. کتاب و بویژه داســتان در مرحله 
اول باید سرگرم کننده باشــد. بعد از آن، مسائل 
آموزشی و زیباشناسی اهمیت پیدا می کند. نظام 
آموزشی ما تکلیف مدار است و معلم ها هم آموزش 
ندیده اند. اصلاً معلم ها کتابخوان نیســتند. چند 
معلم علاقه مند به کتابخوانی هستند؟  فرهنگ 
مطالعه باید در بین مردم نهادینه شود. بچه ای که 
والدین و معلمش کتاب نمی خوانند، باید از کجا 
یاد بگیرد کتاب بخواند؟ همه باید همت کنیم ولی 
دست اتهام ناشر به نویسنده، نویسنده به ارشاد و... 
نشانه رفته و همه دنبال مقصر هستند و همدلی 
نداریم. آموزش و پرورش بسیار محافظه کار است 
اگر قرار باشد یک سطر به کتاب های درسی زیاد 
یا از آن کم کند، باید به هزار جا پاســخگو باشد. 
روی پروژه زندگینامه نویسی مفاخر برای نوجوانان 
کار می کردیم و 5 ســال روی آن وقت گذاشته 
بودیم ولی هر کســی نامه می نوشت و اعتراض 
می کرد که فلان شــخصیت باشد و فلانی نباشد 
ولی ما داشــتیم مفاخر را معرفی می کردیم. این 
اعتراضــات و تنگ نظری ها باعث شــد که پروژه 
متوقف شود. در این شرایط می توان کار کرد؟ از 
آموزش و پرورش عقب مانده بگیرید تا ناشر کاسب 
و نویسنده ای که فقط به فکر بازار است. این عوامل 
باعث شــده که تیراژ به 5۰۰ تا برسد که همین 

تیراژ هم اعلام واقعی نمی شود. 

داوود غفارزادگان،  داستان نویس در گفت و گو با قدس عنوان کرد

قلم نویسنده در اختیــار ناشر! 

آنچه می خوانید

من در چند نمایشگاه کتاب خارجی 
شــرکت کردم. آنجا بلیت ورودی 
دارد چون نمایشگاهی تخصصی 
است. نمایشــگاه های کتاب محل 
خرید و فروش نیست بلکه جایی 
برای تعامل ناشران و نویسندگان 

با هم است
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پردهشیشهای

سیامک انصاری: 
سر صحنه »ساعت 5 عصر« یک روز کامل 

در قبر خوابیدم 
هنر: سیامک انصاری در گفت وگو با علی ضیاء درباره همکاری مداوم با 
مهران مدیری، فیلم هایی که طی این سال ها حضور در آن ها را از دست 
داده، ویژگی های فیلم »ســاعت 5 عصر«، دوستی با رسول ملاقلی پور و 
اینکه قرار بوده در آثاری چون »آرایش غلیظ« و »وضعیت سفید« بازی 

کند، سخن گفت. 
ضیاء در ویژه برنامه عید فطر »فرمول یک« با ســیامک انصاری، بازیگر 
محبوب تلویزیون و ســینما که به زودی با اولین فیلم سینمایی مهران 
مدیری یعنی »ســاعت 5 عصر« روی پرده ســینماها دیده خواهد شد، 
گفت وگو کرد.  وی درباره اینکه در ســریال های مختلف مهران مدیری 
حضور داشته، افزود: پیشنهادهای سینمایی زمانی به من داده می شد که 
در پروژه های تلویزیونی مشغول به کار بودم و نمی شد کار مهران مدیری 

را گذاشت و سر یک فیلم یا سریال دیگر رفت. 
انصاری در پاســخ به اینکه حسرت کارکردن با چه کارگردانی را داشته، 
اظهار کرد: همه بازیگران ایران دوست داشتند با مرحوم حاتمی  کار کنند 

و من هم از این قضیه مستثنی نیستم. 

 بازی در »وضعیت سفید« را از دست دادم 
این بازیگر درباره کارهایی که به خاطر حضور در آثار مهران مدیری فرصت 
بازی در آن ها را از دســت داده، توضیح داد: دوســت داشتم در »آرایش 
غلیظ« ساخته حمید نعمت الله باشم چون »بی پولی« تجربه بسیار خوبی 
بــرای من بود و خیلی خوب با حمید کار می کنم. همچنین قرار بود در 
»وضعیت سفید« هم کار کنم اما نشد زیرا درست با »قهوه تلخ« همزمان 
شــده بود. البته از تمام این سال ها و حضور در تیم مهران مدیری خیلی 

راضی هستم. 
وی در این باره که آیا نگران نبوده روزی در آثار مدیری نباشــد، تصریح 
کرد: من و مهران مدیری 15 سال است با هم کار می کنیم و آن قدر این 
پروژه ها پشــت سر هم بودند که اصلاً تا به حال فرصت جداشدن پیش 

نیامده است! 

انصاری با اشاره به اینکه ماجرای فیلم »بمب« پیمان معادی به زمستان 
66 برمی گردد، درباره رابطه اش با معادی گفت: ما چند نفر بودیم که یک 
مدرسه می رفتیم و حالا همگی فعالیت های هنری می کنیم. من و پیمان 
معادی، علیرضا عصار و چند نفر دیگر از دوســتان در مدرسه »روش نو« 

درس می خواندیم. 

 ملاقلی پور می توانست بهترین کمدی ایران را بسازد 
این بازیگر در پاســخ به این سؤال ضیاء که شاید کسی باورش نشود او و 
زنده یاد ملاقلی پور با هم رفاقت داشته اند، گفت: روح آقارسول ملاقلی پور 
شاد! به نظر من اگر قرار بود او روزی فیلم کمدی بسازد، یکی از بهترین 
فیلم های کمدی ایران می شد.  انصاری درباره همکاری با مهران مدیری 
در اولین فیلم ســینمایی اش گفت: »ساعت 5 عصر« ماجرای یک روز از 
7 صبح تا 5 بعد از ظهر را در برمی گیرد. می شد کل طول این فیلم را به 
دوربین زل زد اما نه، چنین خبری نیست! در این فیلم در خدمت استاد 
عزیزم محمود کلاری بودیم و گروه خیلی خوبی داشــتیم. البته به من 
سخت گذشت. من با یک کت و شــلوار در فیلم بازی می کردم و از روز 
اولِ فیلم سرمای سختی آمد که باعث شد یکی یکی کارمان به بیمارستان 
بکشد.  وی ادامه داد: در متروی تجریش نیمه شب زیر برف کار می کردیم 
و حدود 1200 نفر آنجا بودیم. 12 روز هم در بهشت زهرا بودیم که من 
یک روز کاملِ آن را در قبر بودم! این کار برای من به شخصه سخت بود و 
امیدوارم نتیجه خوبی داشته باشد و مردم راضی باشند. »ساعت 5 عصر« 
نوع خاصی از کمدی است که امیدوارم مردم دوستش داشته باشند. 21 
تیرماه اکران فیلم آغاز می شــود و من و آقای مهران مدیری در یکی از 

پردیس های  سینمایی فیلم را با مردم خواهیم دید. 
این بازیگر در بخش دیگری از گفت وگو اشاره کرد: شغل پدرم در زمینه 

فرش بوده اما من خیلی وقت است که در این عرصه کار نمی کنم.

هــنر

منوچهــر  ایرنــا: 
تهیه کننده  محمدی، 
فیلم »اکسیدان«، خبر 
ویدئویی  رایت  خرید 
این فیلم توسط حوزه 

هنری را رد کرد. 
 در پی انتشار خبری 

مبنــی بر اینکــه رایت ویدئویی فیلم ســینمایی 
»اکســیدان« توســط حوزه هنری خریداری شده 
اســت، تهیه کننده فیلم ضمــن تکذیب این خبر 
توضیح داد که قرارداد رایت وئدیویی فیلم در دی ماه 
ســال 95 و پیش از فیلمبــرداری، با حوزه هنری 
تنظیم شده بود.  محمدی افزود: پس از اتفاقات اخیر 
درباره فیلم و تحریم آن توسط حوزه هنری، توزیع 
نسخه شــبکه نمایش خانگی »اکسیدان« ساخته 
حامد محمدی توسط یک شرکت ویدئورسانه بخش 

خصوصی انجام خواهد شد. 

تهیه کننده تکذیب کرد 
مهر: احسان بیگلری، 
فیلــــم  کارگــردان 
»برادرم خســـرو«، با 
متأسفانه  اینکه  بیان 
ایــن روزهــا هیــچ 
جریان   از  فیلمسازی 
اکران راضی نیســت، 

گفت: اکران فیلم ما نزدیک به یک سال و نیم عقب 
افتاد و هر وقت خبری تازه از آن منتشــر می شد، 
فیلم اکران نمی شــد و هر بار دلایل مختلفی برای 
آن می آوردنــد که من چندان ایــن دلایل را درک 
نمی کــردم. تنها دلیلی که درک کردم، این بود که 
این فیلم نمی تواند در کنار »فروشنده« اکران شود 
زیرا چندان درست نیست که 2 فیلم با یک بازیگر 
در یک زمان اکران شوند. من دوست داشتم فیلم با 
بازشدن فضای دانشگاهی اکران شود تا بتواند این 

گروه از مخاطبان را جذب کند.

هیچ کس از اکران راضی نیست 
مهــر: علی اشــرف 
دی،  بــــا صندوق آ
خوشــنویس، معتقد 
ما  اروپاییان  است که 
را با ادبیات و خطمان 
می شناســـند ولــی 
در داخل کشــورمان 

نسبت به حمایت از این هنر کوتاهی می شود. 
وی با اشــاره به اینکه خوشنویســی هنری است 
که چند هزار ســال توانســته خود را حفظ کند و 
ماندگاری داشته باشد و در عین حال زیبایی عجیبی 
در آن هست که باعث بقای آن شده است، بیان کرد: 
این روزها با این  همه سعی می کنند با ورود رنگ به 
حوزه خوشنویســی و گرایش به سمت نقاشی خط 
)که بیشتر، نقاشی است تا خوشنویسی(، این هنر 
را حفظ کنند تا طرفدار پیدا کند چون رونق نقاشی 

مدرن و معاصر در این روزها بیشتر شده است.

بی مهری در حق خوشنویسی 
ایسنا: علــی سیفی، 
مدیــر رادیــو جوان، 
دربـــاره حضـــــور 
گویندگان پیشکسوت 
ایــن رادیو گفت:  در 
جنــس برنامه هــای 
رادیو جوان به گونه ای 

است که هر گوینده و هر صدایی برای آن مناسب 
نیست، چنان که در مورد شبکه های دیگر هم این 
امر صدق می کند. گوینده هــای فعلی رادیو جوان 
باتجربه و حرفه ای هســتند و توانســته اند ارتباط 
خوبی با مخاطبان جوان این شــبکه داشته باشند 
و ســهم بزرگی از موفقیت رادیو جــوان به عنوان 
پرمخاطب تریــن شــبکه رادیویی قطعــاً به دلیل 
گوینده های خوب و حرفه ای اش است. البته قطعاً ما 
از گوینده های پیشکسوت مناسب برای رادیو جوان 

استقبال می کنیم. 

هر گوینده ای مناسب نیست 

چهره-خبر

هنر: تعلل مدیران رسانه ملی در حفظ یکی از برنامه های قدیمی و پربیننده باعث 
شــد که باز هم یکی از این برنامه ها و عوامل سازنده اش به جای ادامه همکاری با 

صدا و سیما، حضور در شبکه نمایش خانگی را انتخاب کنند. 
بر این اساس، مجموعه »کلاه قرمزی« تابستان امسال به جای پخش از تلویزیون 

توسط مؤسسه »تصویرگستر پاسارگاد« در شبکه نمایش خانگی عرضه می شود. 
روابط عمومی این مؤسســه در خبری که برای رســانه ها ارســال کرده، تأکید 
کرده اســت: ســری جدید مجموعه »کلاه قرمزی« که برای نوروز 96 تولید و به 
دلیل مشــکلات مالی تلویزیون از کنداکتور پخش کنار گذاشــته شد، در شبکه 
نمایش خانگی و ســایت »لوتوس پلی« عرضه می شود.  این مجموعه پرمخاطب 
 از طریــق لوح فشــرده در شــبکه نمایش خانگــی و پخش آنلاین از ســایت

 Lotusplay.ir به صورت هفتگی به نمایش درخواهد آمد.  زمان قطعی عرضه سری 
 جدید »کلاه قرمزی« در روزهای آینده از طریق رسانه ها و کانال رسمی تلگرامی به آدرس

 https://telegram.me/Kolaahghermezi96  اعلام خواهد شد. 

نمایشخانگی

»کلاه قرمزی« 
هم از تلویزیون کوچ کرد 

فارس: مجری برنامه »شــهر عزیز« گفت: هدف اصلی این برنامه ساخت الگوی 
سبک زندگی در ماه مبارک رمضان و برگزاری سفره های افطار امام رضا)ع( به نیت 
آن حضرت در محله  ها اســت.  سیدکاظم احمدزاده گفت:  حدود 18 سال اجرا و 
تهیه کنندگی برنامه »جشــن رمضان« را بر عهده داشتم و به دلایلی امسال تهیه 
آن را قبول نکردم و با مشورت مدیر شبکه، اجرای »شهر عزیز« را بر عهده گرفتم. 
وی درباره اجرای این برنامه از صحن حرم امام رضا)ع( نیز گفت:  تا به حال و در این 
چند سالی که از فعالیتم در حوزه اجرا می گذرد، کمتر پیش آمده است که داخل 
استودیو اجرا کنم. از طرفی، اجرا در محوطه حرم های ائمه اطهار)ع( قطعاً اجراهای 
خاصی است و به لطف و توجه همان ائمه به خوبی پیش خواهد رفت.  این مجری 
درباره ادامه دارشــدن این برنامه در مناسبتی مثل ماه رمضان افزود: طبق آخرین 
صحبتی که با مدیر شبکه داشتم، او گفت تا زمانی که من باشم، این برنامه روی 
آنتن است. اما من معتقدم اینکه بخواهیم برنامة روی آنتنِ شبکه را منوط به حضور 

مدیر آن شبکه کنیم، کار اشتباهی است.

رادیووتلویزیون

تجربه جدید احمدزاده 
از اجرای »شهر عزیز« 

 باران باســتانی  ســریال ماه رمضانی »زیر 
پای مادر« که از شــبکه یک پخش می شد، در 
حالی تمام شــد که حاشیه های آن بر متن غلبه 
کرد و این ســریال را که قــرار بود به یکی از آثار 
خوب تلویزیون تبدیل شــود، به اثری تکراری و 

خسته کننده تبدیل کرد. 
»زیر پای مادر« سریال خوبی نبود به چند دلیل 
که در زیر درباره آن ها می نویسیم. امیدواریم یک 
نفر در صدا و سیما این مطلب را بخواند و به گوش 

مسئولان این سازمان عریض و طویل برساند. 

 تمام شدن دوره یک فیلم نامه نویس 
ســعید نعمت الله برادر حمید نعمت الله اســت. 
حمید این روزها فیلــم »رگ خواب« را بر پرده 
ســینماها دارد؛ فیلمی  قابل قبــول که علاوه بر 
فیلم نامه متفاوت، کارگردانیِ منسجم آن خیلی ها 
را به تحســین واداشته اســت. حمید نعمت الله 
کارگردان و نویســنده پرکاری نیست اما امضای 
خاص و پررنگی در ســینمای ایران دارد. شــاید 
برادر کوچک ترش ســعید هم تصمیم داشت که 
امضای خــودش را در تلویزیون ثبت کند و مثل 
برادرش خاص و ویژه شود. حمید فهمیده که راز 
ماندگاری گزیده کاری است اما سعید پرکاری را 
ترجیح می دهد. همین پرکاری به سعید نعمت الله 
آسیب زده است. او هم می خواهد امضای خودش 
را پــای کارهایــش ثبت کند بخصــوص با نوع 
دیالوگ نویسی و داستان پردازی و هم می خواهد 
مردم زیادی به اعتبار نام او پای ســریال هایی که 
متنش را می نویسد، بنشینند. حالا فرق نمی کند 
که کارگردان سریال سیروس مقدم باشد یا بهرنگ 

توفیقی و یا هر کس دیگر. 
ســعید نعمت الله در همه گفت وگوهایش تأکید 
کرده که خانواده برایش مهم اســت و بر این باور 
است که پدر ستون خانواده است و اگر پدر سست 
باشد یا نباشد یا بد باشد، خانواده از هم می پاشد. 
او به زنان خودســاخته علاقه مند است؛ زنانی که 
در برابر هر مشکلی می توانند از زانوی خود کمک 
بگیرند و برخیزند و بدرخشند و خانواده ای را زنده 
و پویا نگه دارند. این فرمول تقریباً در همه کارهای 

نعمت الله دیده می شود: زن بد، زن خوب و مرد بد، 
مرد خوب و جدال مداوم این ها با یکدیگر؛ جدالی 
عمدتاً کلامی که با دیالوگ های خاص نعمت الله 
ادامه می یابد تا یکی از طرفین شکســت بخورد. 
این دیالوگ ها در ســال های اول، بیننده را به یاد 
دیالوگ های مســعود کیمیایــی می انداخت. اما 
واقعیت این است که کیمیایی خودش در مسیر 
فیلمســازی اش رشد کرد و با زمانه تطبیق یافت 
ولی نعمــت الله گویا تصمیم دارد تا آخر با همان 
فرمان اولیه برود و از دیالوگ هایی اســتفاده کند 
که تاریخ مصرفشان گذشته و مردم دیگر با آن ها 

ارتباط برقرار نمی کنند. 

ســلیقه مردم به سمت سادگی رفته است. آن ها 
دوست دارند شــخصیت های آثار نمایشی مثل 
خودشان صحبت کنند نه مثل آدم های دهه 40. 
ولی نعمت الله دردها و مشــکلات آن ها را هم با 
عینک دهه 40 و 50 می بیند، بدون این که فکر 
کند دوره اش تمام شده است. او با همان قلمی که 
»مدینه« را نوشت، »پشت بام تهران« را نوشت، 

»دیوار« را نوشت و.. . 
نعمت الله باید بداند که فیلم نامه نویس اگر ســر 
صحنه باشــد، خیلی خوب اســت و این رفتاری 
کاملاً حرفه ای است. اما اینکه در کار کارگردان هم 
دخالت کند و به جای او نوع بازی هنرپیشه ها را 
کنترل نماید، باعث می شود چند سریال تلویزیون 
شبیه هم شوند؛ هر چند کارگردانان آن ها با هم 
فرق داشته باشند. این امر به مرور باعث می شود 

مــردم نه تنها از ســعید نعمــت الله و کارهایش 
دلزده شــوند بلکه تلویزیون را که کلاً از ســبد 

سرگرمی های خود حذف کنند. 

 بدآموزی های پررنگ 
برای نعمت الله خانواده مهم است. از نظر او، برادر 
باید پشــت برادر باشد،  باید از خواهرش مراقبت 
کند، باید حواســش به زن برادر و شوهر خواهر 
باشــد. خلاصه باید مثل کوه پشت خواهری که 
آسیب دیده است، بماند و از او حمایت کند، مرام 
داشــته باشد و حتی اگر لازم بود خانواده خود را 
»قربانی« خواهــر ناخلفی بکند که حالا تصمیم 
دارد آدمِ خوب ماجرا شود. در همان قسمت های 
اولیه سریال »زیر پای مادر«، زنِ برادر شخصیت 
»آتنه« )بهناز جعفری( که باردار است و شوهرش 
هنوز از قضیه باخبر نیست، در مونولوگ هایی از 
همسرش شکایت می کند که همه حواسش پیش 
آتنه اســت و به او توجــه نمی کند اما در همین 
مونولوگ ها به او می گوید: خب برادر باید حواسش 
به خواهرش باشــد! یکی نیســت به نعمت الله و 
مدیران تلویزیون که اجازه ساخت و پخش چنین 
کارهایی را می دهنــد، بگوید که این یعنی آخر 
بدآموزی که مردی همسر و خانواده خود را قربانی 
خواهرش کند. مگر نه این است که همه چیز باید 
سر جای خود باشد تا همه در کنار هم احساس 
امنیت کنند؟ مگر اولویت برای مرد نباید همسر 

باردارش باشد؟ که اگر نباشد زن دچار مشکلات 
زیادی می شــود و اگر به »آتنه« دیگری تبدیل 

شود، طبیعی خواهد بود. 
رفتارهــای پر از تنش و خشــونت های پنهان و 
آشکار در سریال »زیر پای مادر« اگر در کشورهای 
اروپایی که تلویزیو نشان قواعد و مقررات سفت و 
ســختی دارد، تولید می شــد حتماً درجه بندی 
می شد و همه مجاز نبودند آن را تماشا کنند. چون 
این سریال نه تنها به نوجوانان و جوانان راه درست 
را نشان نداد بلکه مجوز هر اشتباهی را هم به آن ها 
داد؛ با این توجیه که در آخر شاید رستگار شوند! 

 بازیگرسالاری 
بهنــاز جعفری، بازیگر نقش آتنــه در »زیر پای 
مــادر«، خوب بازی کرد. او توانســت خودش را 
با نــوع کارهای نعمت الله هماهنگ کند و همان 
شــخصیتی را به نمایــش بگذارد کــه احتمالاً 
نعمت الله از او خواســته اســت. اما حضور او در 
یک نشســت خبری و حرف هایــی که زد، همة 
رشــته هایش را پنبه کرد و نه تنها بازی خوبش 
را زیر ســؤال برد بلکه نشــان داد که بخشی از 
شخصیت اصلی خودِ جعفری هم ذاتاً شبیه آتنه 
است و شــاید به همین دلیل توانسته این نقش 
را خــوب از کار دربیــاورد. او به خبرنگاری که از 
کارگردان سؤال می کند، فحاشی و توهین می کند 
که ایــن کارش را به دلیل بیمــاری و عصبی و 

شــدنش عنــوان کرده اند. تندمــزاج 
حال سؤال اینجاست کسی که تمکین اعصاب و 
زبان خود را ندارد، چرا در یک نشست خبری که 

همراه با سؤال و جواب است، شرکت می کند؟ 
پریوش نظریه که نقش »رخساره« را بازی کرد، 
در اصل نقش »مدینــه« را بار دیگر به یاد مردم 
آورد. اما همه می دانند که نظریه بازیگر بســیار 
حســاس و رک گویی اســت و با اعتماد به نفس 
بالایــی که دارد، چنــدان ملاحظه نمی کند که 
چیزی بگوید یا رفتاری نشان دهد که خوشایند 
تهیه کننده ها یا مدیران تلویزیون باشد. این بازیگر 
با پخش آخرین قسمت سریال »زیر پای مادر« با 
صدای بلند اعتراض خود را همگانی کرد و گفت 

که پایان سریال را سانسور کرده اند. 
همین اعتراض باعث شــد که فضای مجازی پر 
شود از هجو و مسخره کردن این سریال و کار به 
جایی رسید که برای آن جوک هم ساختند. یکی 
از این جوک ها را کامبیز دیرباز، بازیگر »زیر پای 
مادر«، در اینســتاگرامش منتشر کرد و به مردم 

حق داد. 
سریال های نمایشی تلویزیون به شدت کم شده اند 
و این موضوع آســیب بزرگی برای رســانه ملی 
اســت. حالا تکراری بودن سوژه های همین تعداد 
محدود ســریال را هم به این ضعف اضافه کنید 
و حاشــیه هایی که مردم را وادار می کند عطای 

تلویزیون را به لقایش ببخشند.

پایان بندی شتاب زده »زیر پای مادر« همه را شگفت زده کرد 

هیاهوی بسیار برای یک هیچ بزرگ 

آنچهمیخوانید

پریــوش نظریه با پخــش آخرین 
قسمت ســریال »زیر پای مادر« 
با صــدای بلند اعتــراض خود را 
همگانــی کــرد و گفت کــه پایان 
ســریال را سانســور کرده انــد، 
همیــن اعتــراض باعث شــد که 
فضــای مجازی پر شــود از هجو و 

مسخره کردن این سریال
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خط هشدار

خط حقوقى

به وب سايت هاى همسريابى اينترنتى 
اعتماد نكنيد

پليس فتا به كاربران هشــدار داد: فريب، با عناوين مختلف از جمله ازدواج، در 
محيط سايبرى بسيار آسان است .علت اصلى آن پنهان ماندن هويت هاى واقعى 
اســت و افراد مى توانند با مدارك جعلى و هويت دروغين، در اين وب سايت ها 

عضو شوند و خود را در قالب افرادى ديگر نشان دهند.
زنان و دختران بســيارى از طريق وب ســايت هاى همسريابى فريب خورده و 
زمينه ورود آنها به مراكز خاص براى ســوء استفاده از آنان فراهم شده است و 
امكان پيگيرى در برخى موارد ممكن نمى باشــد، زيرا كلاهبرداران با مدارك 
جعلى عضو شــده و در اكثر موارد در قوانين اوليه وب سايت عنوان شده است 
كه آنها هيچ گونه مسئوليتى در قبال افراد و مشخصات و رفتار و عملكردشان 

ندارند.
پليس با اشاره به اين نكته كه بسيارى از اين سايت ها كلاهبردار هستند اعلام 
مى كند: مســئله بعدى كه مى توان در مورد وب سايت هاى همسريابى عنوان 
نمود اين نكته مى باشد: زمانى كه وارد اين صفحه شديد مشاهده مى كنيد كه 
ثبت نام رايگان مى باشد. اما پس از ثبت نام به دلايل انواع عضويت، مبالغى از 
شما دريافت مى نمايند تا بتوانيد اطلاعات افراد دلخواهتان را مشاهده كنيد و 
ممكن اســت بيشتر اين اطلاعات ساختگى و صرفاً جهت كلاهبردارى از شما 
باشد و يكى ديگر از مشكلاتى كه پس از اين ارتباطات به وجود مى آيد، اخاذى 
از فرد مقابل به بهانه پخش تصاوير خصوصى رد و بدل شده و اطلاعات شخصى 

افراد مى باشد.
همچنين به كاربران اينترنت توصيه مى گردد تا زمانى كه ســاماندهى، ثبت و 
مجوزهاى لازم از سوى مسئولان مربوطه (وزارت ارشاد و ورزش و جوانان) اعلام 

نگرديده است از مراجعه به اينگونه سايت ها بپرهيزند.

فروش مال مسروقه 
فروش مال مســروقه از جنبه هاى كلاهبردارى است كه شامل 7سال حبس 

مى شود. 
موضوع سرقت شامل رفتارهاى مختلفى است. گاهى فرد اموال سرقت شده را 
براى خود استفاده مى كند و اينجا سرقت تمام شده و مجازات خود را داراست. 
اما گاهى اموال سرقت شده به فروش مى  رسد كه مجازات مستقل و جداگانه اى 
غير از ســرقت دارد و تا زمانى كه رضايت صاحــب مال را جلب نكند مجرم 

محسوب مى شود.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

موبايل قاپ بلوار رضوى 
دستگير شد

خط قرمز: جوان موتورســوارى كــه در محدوده بلوار 
رضوى و پيروزى مشهد موبايل قاپى مى كرد، شناسايى 

و دستگير شد.
فرمانده انتظامى مشــهد مقدس در اين باره گفت: تيم 
گشتى كلانترى نجفى مشهد در بلوار رضوى جوانى را 
مشاهده كردند كه سوار بر موتورسيكلت پلاك مخدوش 

در حال پرسه زنى بود.
ســرهنگ بوســتانى افزود: اين مرد جوان با مشاهده 
خودروى گشتى پليس به سرعت متوارى شد و ماموران 
انتظامى او را تحت تعقيب قرار دادند كه جوان موتورسوار 
پس از طى مســافتى، در بلوار هاشميه مشهد كنترل 
وســيله نقليه را از دســت داد و با واژگون شدن موتور 

سيكلت راننده آن به صورت پياده پا به فرار گذاشت.
وى گفت: مأموران پس از طى مســافتى، مرد جوان را 
دســتگير كردند. اين جوان 34 ساله كه به مواد مخدر 
معتاد است و سابقه كيفرى دارد، اعتراف كرد: روز دوم 
تيرماه موتورســيكلت را از يكى از خيابان هاى مشــهد 
ســرقت كرده و با اين وســيله نقليه قصد موبايل قاپى 

داشته است.
تحقيقات از متهم براى كشــف سرقت هاى او به دستور 

مقام قضايى ادامه دارد.

دستبرد دختر جوان 
به حساب بانكى پدرش

خط قرمز: دخترى كه به صورت پنهانى بارها از حساب 
بانكى پدرش برداشت غيرمجاز انجام داده بود، سرانجام 

به دام افتاد.
فرماندهى انتظامى قوچان گفت: در پى شكايت مردى 
ميانسال مبنى بر برداشت غيرمجاز هشت ميليون ريال 
به صورت غيرمجاز از حســاب بانكــى اش، موضوع در 

دستور كار تيمى از پليس فتا شهرستان قرار گرفت.
ســرهنگ قدمگاهى افزود: كارشناســان پليس فتا با 
انجام تحقيقات فنى و استعلام از مبادى ذيربط، عامل 
برداشت هاى غيرمجاز را كه دختر شاكى است، شناسايى 

كردند.
وى تصريح كرد: متهم در مواجهه با مستندات موجود به 
بزه انتسابى اعتراف كرد و اظهار داشت: با فعال كردن رمز 
دوم عابر بانك پدرش، به صورت پنهانى شارژ اينترنتى 

خريدارى مى كرده است.
رئيس پليس قوچان با اشــاره به معرفى متهم به مقام 
قضايى، براى پيشگيرى از برداشت غيرمجاز به شهروندان 
توصيه كرد: رمز بانكى را در بازه هاى زمانى مناسب تغيير 
داده و از انتخاب رمزهاى ســاده براى كارت بانكى خود 
پرهيــز كنند و به هيچ عنوان رمز بانكــى را در اختيار 

ديگران حتى نزديكان خود قرار ندهند.

خط حادثه

خط قرمز: جوانى كه با انگيزه سرقت و در سن 16 سالگى مرتكب 
جنايت شــده بود، پس از گذشت 30 سال و در سن 46 سالگى 
دستگير شد. سى ارديبهشت سال 96 اخبار و اطلاعاتى در اختيار 
كارآگاهان پايگاه نهم آگاهى تهران بزرگ مبنى بر شناسايى عامل 
جنايت شــهرك احمديه و قتل پيرزنى تنها در سال 1366 قرار 
گرفت كه قاتل فرارى فردى به نام جمشــيد اســت كه تاكنون 
هيچ كس از اين موضوع اطلاع نداشــته اســت. هماهنگى هاى 
لازم با رئيس دادگاه بخش آفتاب انجام و تحقيقات براى بررسى 
موضوع در دستور كار كارآگاهان پايگاه نهم پليس آگاهى تهران 
بزرگ قرار گرفت. كارآگاهان پايگاه نهم آگاهى در مرحله ابتدايى 
تحقيقات خود به بررسى صحت و سقم موضوع جنايت پرداخته 
و اطلاع پيدا كردند كه در شهريور تابستان 1366، پيرزنى حدوداً 
70 ساله در محل سكونت زندگى اش به قتل رسيده و پرونده آن 
جنايت همچنان در اداره دهم پليس آگاهى تهران بزرگ در حال 
رسيدگى است. در بررسى اظهارات خانواده مقتول مشخص شد 
كه وى در زمان حيات خود با خانواده پسرش زندگى مى كرده و 
در زمان وقوع جنايت در حالى كه نوه چهار ساله اش خواب بوده، 

توسط قاتل به قتل رسيده است.
پســر اين پيرزن كه پس از مرگ مــادرش محل زندگى خود 
را تغييــر داد و به منطقه اكبرآباد رفته بــود، در اظهاراتش به 
كارآگاهان عنوان داشــت: ســال 1366 من به همــراه مادر و 

خانواده ام در شــهرك احمديه، خيابان احمد خمينى زندگى 
مى كرديم؛ شهريور 1366 قصد داشتم تا به همراه همسرم براى 
شركت در مراسم ترحيم يكى از بستگان به شهرستان خدابنده 
برويم و در اين مســافرت يك روزه دختر 4ساله ام را نزد مادرم 
گذاشتم اما پس از بازگشت از مسافرت بود كه با جسد خون آلود 
مادرم كه با ضربات متعدد چاقو به قتل رسيده بود، روبرو شدم. 
از آن زمان تاكنون اين پرونده همچنان در حال رسيدگى است؛ 
ما از هيچ كسى شكايتى نداريم چراكه من و مادرم با هيچكس 
مشكلى نداشــتيم. در ادامه رســيدگى به پرونده، كارآگاهان 
اطلاع پيدا كردند كه خواهر جمشــيد كه اكنون 46 سال دارد 
در ســال 1366 در همسايگى مقتول زندگى مى كرده و دقيقا 
پس از گذشت چند ماه از زمان وقوع جنايت، اقدام به جابجايى 
محل زندگى خود و خانواده اش كرده است. با شناسايى محل 
ســكونت خواهر جمشيد، تحقيقات از وى و خانواده اش جهت 
شناسايى محل سكونت جمشيد در دستور كار كارآگاهان قرار 
گرفت اما آن ها مدعى بى اطلاعى از وى بودند. در شرايطى كه 
ظاهرا هيچگونه اطلاعاتى از جمشيد و خانواده اش وجود نداشت، 
كارآگاهان پايگاه نهم آگاهى با انجام اقدامات پليسى موفق به 
شناسايى مخفيگاه جمشــيد در قلعه حاج موسى شده و اين 
محل را تحت كنترل و مراقبت نامحسوس پليسى قرار دادند. 
سرانجام در ســاعت 08:00 روز شنبه سوم تيرماه امسال، در 

حاليكه جمشــيد قصد داشت تا با خودرو شخصى اش از خانه 
خارج شود، توســط كارآگاهان دستگير، به پايگاه نهم پليس 
آگاهى منتقل و در همان تحقيقــات اوليه صراحتاً به ارتكاب 
جنايــت و قتل پيرزن تنها اعتراف كرد. متهم در اعترافاتش به 
كارآگاهان گفت: حدودا سى سال پيش با توجه به اينكه با پدرم 
مشكل مالى داشــتم، پدرم مرا از خانه بيرون كرد؛ من كه آن 
زمان تنها 16 ســال داشتم، به خانه خواهرم رفتم؛ حدودا يك 
ماه در خانه خواهرم زندگى مى كردم و طى اين مدت پيرزنى را 
در همسايگى آن ها مى ديدم كه يك بز نگهدارى مى كرد و بنا 
به گفته هاى خواهرم با خانواده پسرش در خانه روبرو سكونت 
داشت. يك روز خواهرم مابين صحبت هايش عنوان داشت كه 
چند روز پيــش يك موتورى را ديده كه بنا به گفته وى مبلغ 
350 هزار تومان پول براى پيرزن آورده است؛ پس از آن وسوسه 
سرقت پول ها به جانم افتاد تا اينكه يك روز به قصد سرقت وارد 
خانه پيرزن شدم. پيرزن داخل حياط خانه در حال خرد كردن 
سبزى براى بزش بود كه مرا ديد؛ پرسيد كه آنجا چكار مى كنم؟ 
كه به دروغ عنوان داشتم كه دلم درد مى كند و به اين بهانه از 
او درخواست نبات كردم؛ پيرزن كه به حضور بى اجازه من در 
داخل حياطشان مشكوك شده بود، عنوان داشت كه نبات ندارد 
و در ادامه به قصد بيرون كردن من از خانه، مرا به عقب هل داد. 
روى زمين افتادم؛ ناگهان دستم به چاقويى خورد كه پيرزن با 
آن سبزى خرد كرده بود؛ ترسيده بودم؛ با چاقو به پيرزن حمله 
ور شدم؛ نمى دانم چند ضربه به او زدم؛ پس از ارتكاب جنايت 
جسد پيرزن را به داخل خانه كشيدم؛ شروع به وارسى وسايل 
داخل خانه كردم اما هيچ پولى پيــدا نكردم. به خانه خواهرم 
برگشــتم و پس از تعويض لباس هاى خــون آلود، با دوچرخه 
محل را ترك كردم؛ خواهرم زمانى كه متوجه شــد كه پيرزن 
همسايه شان توســط من به قتل رسيده، چند ماه پس از اين 
ماجرا خانه اش را فروخت و از آن محل رفت؛ طى اين مدت دچار 
عذاب وجدان شديدى بودم؛ هيچ كدام از كارهايم درست از آب 
در نمى آمد و هميشه گرفتار و بدهكار بودم؛ هر بار كه معامله اى 
مى كردم، ضرر مى كــردم و مردم به عنوان كلاهبردارى از من 
شكايت مى كردند. سرهنگ كارآگاه حسين زارع، رئيس پايگاه 
نهم پليس آگاهى تهران بزرگ، با اعلام اين خبر گفت: باتوجه 
به اعتراف صريح متهم به ارتكاب جنايت، قرار بازداشت موقت از 
سوى مقام محترم قضايى صادر و متهم براى ادامه تحقيقات در 

اختيار پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت.

اعترافات وحشتناك يك مجرم فرارى

قاتل پس از 30 سال دستگير شد

دستگيرى سارقان جيب بر ايستگاه هاى مترو
خــط قرمز: فرمانده يگان انتظامى متروى شــهر تهران از 
شناســائى و دســتگيرى2 نفر ســارق كه در ايستگاه هاى 
پرتــردد مترو اقدام به جيب برى مى كردند، خبر داد و گفت 
بررســى هاى پليسى نشان مى دهد كه هر دو متهم دستگير 

شده داراى سابقه كيفرى هستند. 
وى با بيان اينكه در پى دريافت شكايت تعدادى از شهروندان 
مبنى بــر وقوع جيب برى در ايســتگاه هاى متــرو به ويژه 
ايستگاه هاى امام خمينى، دروازه دولت و آزادى، اين موضوع 
در دســتور كار قرار داده شــد، گفت: با پايش هاى تخصصى 
صورت گرفته كارآگاهان پليس مترو توانستند دو تن از سارقان 

حرفه اى را حين انجام جيب برى شناسايى و دستگير كنند.
ماموران پليس در ايستگاه مترو ورزشگاه آزادى، به پرسه زنى 

جوانى مشــكوك، و وى را زير نظر قرار مى دهند و زمانى كه 
متهم يك دستگاه تبلت را از جيب يكى از مسافران سرقت 

مى كند وى را دستگير مى كنند. 
در عمليــات ديگرى عوامل آگاهــى و انتظامى اين يگان در 
ايســتگاه آزادى متوجه حركات مشــكوك و جابجايى غير 

متعارف مرد جوانى شدند و وى را تحت نظر قرار دادند. 
زمانى كه قطار پس از مســافر گيرى قصد ترك ايستگاه را 
داشــت، متهم با سوء استفاده از ازدحام موجود در سكو پس 
از سرقت گوشى تلفن همراه يكى از مسافران به داخل قطار 
گريخت كه با تلاش عوامل انتظامى، قطار متوقف و سارق كه 

در زير صندلى پنهان شده بود دستگير شد. 
بررســى هاى پليس نشــان مى داد كه متهمان داراى سابقه 
محكوميت هستند متهمان جهت انجام تحقيقات بيشتر به 

پايگاه دوم پليس آگاهى تهران بزرگ تحويل داده شدند.



خط بين الملل

نجات زن تونسى پس از 28 سال 
زندانى بودن در طويله 

خط قرمز: زن جوانى كه به مدت 
28 سال توســط خانواده اش در 
يك اصطبــل زندانى بود، نجات 

يافت. 
زنى 33 ساله كه از پنج سالگى در 
اصطبل زندانى بوده، سرانجام آزاد 
و توسط مسئولان براى درمان به 
بيمارستان منتقل شد. اين ماجرا 
در يكــى از روســتاهاى اطراف 

«قيروان» روى داده است. وزارت زن و خانواده در تونس از سرگذشت اين دختر 
اطلاع پيدا كرده و هيئتى را براى نجات او از طويله اى كه سال هاى دراز در آن 

زندانى بوده اعزام كرده است.
نماينده وزارتخانه نامبرده گفته اســت هنگامى كه اين زن دخترى پنج ساله 
بوده، پدر و مادرش به پايتخت مهاجرت كرده و دختر خود را كه دچار ناراحتى 

عصبى بوده، نزد مادربزرگش گذاشته اند.
از آن پس دختر در اصطبلى اقامت كرده اســت كه در آن معمولا احشــام را 
نگهدارى مى كنند. دختر هرگز از اصطبل بيرون نيامده و تنها از روزنه اى برايش 

غذا مى گذاشتند.
به گفته مقامات، افراد مســئول در سرنوشــت اين دختر بايد در برابر قانون 
پاسخگو باشــند. اكنون انعكاس اين ماجرا در رسانه هاى تونس سر و صداى 

زيادى به پا كرده است.

قاتل آمريكايى 5 زن و مرد دستگير شد 
خط قرمز: مرد آمريكايى كه به جرم قتل 5 تن روز گذشــته در دادگاهى در 
كليولند حاضر شد محكوم و با قرار وثيقه 75 ميليون دلارى راهى زندان شد. 

قاتــل «جورج برينكمن» به جرم قتل يك مادر و دو دخترش و قتل يك زوج 
ديگر در منطقه كليولند دستگير شده است.

بنا بر گزارش هاى پليس متهم پس از ورود به خانه قربانيان خود در حاليكه آنها 
در خواب بوده اند تك تكشان را خفه كرده و به قتل رسانده است.

مأموران پليس اين مجرم فرارى را در نزديكى كليولند دستگير كرده اند.
قربانيان وى زنى به نام «سوزان تيلور» مادر به همراه دختران 21 و 18 ساله اش 
«پويوتيلور» و «كايلى تيلور» در شــمال كليولند بوده اند. دو قربانى ديگر «جان 
يوجين » 71 ساله و همسرش « رابرتا رى جان » 64 ساله بوده كه در نزديكى 

درياچه «كانتون » زندگى مى كردند.
مأموران پليس پس از يادداشتى كه قاتل در صفحه فيس بوكش براى يكى از 

دوستان خود نوشته توانسته اند وى را شناسايى و دستگير كنند.
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خط قرمز: زن جوان كه با مردى متأهل 
رابطه نامشــروع داشــت وقتى شــنيد او 
همسرش را كشته عذاب وجدان گرفت و در 
اقدامى جنون آميز خود و دخترخردسالش 

را به كام مرگ فرو برد. 
خانواده زن جوانى با مراجعه به دادســراى 
كرمــان ادعــا كردند دخترشــان به طرز 
مرموزى گمشده است و دامادشان نيز اظهار 

بى اطلاعى مى كند.
وقتى با دســتور بازپرس دو شــعبه هفت 

و 3، تيمــى از پليس دســت به تحقيقات 
تخصصى زد شوهر 35 ساله زن گمشده كه 
پسرعموى وى نيز بوده و ب.خ نام دارد ادعا 
كرد اطلاعى از سرنوشت همسرش نداشته 

و نگران وى است.
اما تناقض گويى هاى اين مرد متأهل و 
بررســى هاى مخابراتى پليس نشان داد 
وى با زنى رابطــه پنهانى دارد و همين 
مى تواند انگيزه اى براى قتل همسرش 

بوده باشد.
با اين فرضيه بود كه تجســس ها روى مرد 
متأهل متمركز شد و وى اقرار بى شرمانه اى 

كرد.
ايــن قاتل گفت: از مدت هــا پيش به زنى 
شــوهردار علاقه مند بــوده و با وى رابطه 
نامشــروع داشــتم تا جاييكــه ديگر به 
دخترعمويم علاقه مند نبوده و مى خواستم 
از دســت او خلاص شــوم اما چون فاميل 
بوديم نمى توانستم او را طلاق بدهم بخاطر 
همين همســرم را غافلگير كرده و با خفه 
كردن وى جسدش را داخل چاه 50 مترى 

انداختم.
با اين اعتراف وحشــتناك وقتى جسد زن 
گمشــده از عمق چاه بيرون كشيده شد 

گزارش هولناك ديگرى به پليس رســيد 
كه در آن نشــان مى داد افشــاى ماجراى 
رابطه نامشروع مرد متأهل با زن شوهردار 

فاجعه اى را رقم زده است.
در ايــن حادثه مرگبار زن شــوهر دار كه 
دچار عذاب وجدان شــده بود ابتدا دختر 
5 ســاله اش را كشته سپس خود را از بين 

برده بود.
بنابه گزارش، با مختومه شدن پرونده مرگ 
مادر و دخترخردسالش پرونده مرد متأهل 
كه به قتل همســرش اقرار داشته در حال 

پيگيرى قضايى است.

جنايت بزرگى كه رابطه سياه رقم زد

دستگيرى اسيدپاش بلوار توس 
در دستور كار پليس مشهد

خط قرمز: رئيس پليس خراسان رضوى از آغاز تحقيقات 
پليسى براى دستگيرى عامل اسيد پاشى در بلوار توس 

مشهد خبر داد.
سردار بهمن اميرى مقدم با اعلام اين خبر گفت: جوانى 
موتورســوار چند روز قبل در منطقــه كال زركش و در 
نزديكى پمپ بنزين به يك خودروى پرايد نزديك شــد 
و روى راننده پرايد كه مردى حدوداً 35 ســاله بود، مايع 

اسيدى پاشيده و به سرعت متوارى شد. 
وى خاطرنشــان كرد: راننده پرايد كه دچار آســيب 
جسمى شده بود، بلافاصله به يكى از بيمارستان هاى 
مجهز مشــهد منتقل شــد و تحت مراقبت هاى ويژه 

پزشكى قرار گرفت.
ســردار اميرى مقدم گفت: تيم هاى ويژه اى از كارآگاهان 
جست وجوهاى پليسى را براى دستگيرى عامل اين اقدام 
مجرمانه و كشف علت و انگيزه متهم كه به احتمال قوى 

اختلاف هاى شخصى بوده، آغاز كرده اند.

قتل خواهر 30 ساله توسط 
برادر كوچكتر در گوگل

خط قرمز: اختلاف بر سر ازدواج خواهر در مينودشت 
خون به راه انداخت و پســرى خواهــرش را به قتل 

رساند. 
مجتبى مروتى رئيس پليس آگاهى گلستان اظهار كرد: 
حوالى ســاعت 23 و 20 دقيقه شامگاه دوشنبه پسر 19 
ساله از اهالى شهرستان مينودشت خواهر 30 ساله خود 
را با ضربات چاقو به قتل رســاند و موجب زخمى شدن 

داماد خانواده شد.
وى در تشريح جزئيات اين حادثه گفت: طبق تحقيقات 
مشخص شد مقتول و همسرش هر دو 30 ساله بوده كه 
مدتى قبل ازدواج كرده و صاحب فرزندى 6 ماهه هستند، 
در اين بين برادر 19 ســاله مقتول با اين ازدواج مخالف 

بوده است.
رئيس پليس آگاهى گلستان اظهار كرد: شامگاه دوشنبه 
اين جوان كه تاكنون از محل سكونت خواهرش اطلاعى 
نداشــته آدرس خواهرش كه مربوط به روستاى «گوگل» 
از توابع شهرستان مينودشــت بوده را شناسايى كرده و 
همراه با تعدادى از دوستان و اقوام خود به منزل خواهرش 

مراجعه مى كند.
مروتى تصريح كــرد: قاتل بعد از صدا كردن خواهرش با 
ضربات چاقو منجر به فوت خواهرش مى شود كه در ادامه 
همســر مقتول با قاتل درگير شده و در اين بين با چاقو 

مجروح مى شود.
وى اظهار كرد: حال همسر مقتول به گفته پزشكان خوب 

است و قاتل و همدستش هم بلافاصله دستگير شدند.

خط خبر
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خط قرمز: چشــم در چشم شدن در خيابان خاوران منجر 
به درگيرى و قتل يك جوان 23 ســاله شد. قاتل فرارى كه 
بعد از وقوع حادثه به يكى از شــهرهاى شــمالى فرار كرده 
بود شناسايى و دستگير شــد.  26 ارديبهشت امسال، يك 
درگيرى دسته جمعى در خيابان خاوران، 10 مترى شهيد 

محمودى به كلانترى 132 نبرد اعلام شد. 
با حضور مأموران در محل و انجام تحقيقات اوليه مشخص 
شد درگيرى مابين دو گروه از جوانان ساكن خيابان محمودى 
آغاز و در آن جوانى به نام مهدى از ناحيه گردن مورد اصابت 
ضربه چاقو قرار گرفته است. پنج روز بعد به كلانترى 132 
نبرد اعلام شــد كه با وجود انجام اقدامات درمانى و به علت 
شــدت ضربه وارده به ناحيه حياتى گردن، مهدى 23 ساله 

جان باخته است.
با تشكيل پرونده با موضوع قتل عمـد، پرونده با صدور عدم 
صلاحيت از شعبه 12 داديارى ناحيه 14 تهران به دادسراى 
امور جنايى صادر و به دستور بازپرس شعبه هشتم دادسراى 
ناحيه 27 تهران، پرونده جهت ادامه تحقيقات در اختيار اداره 

دهم ويژه قتل پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت.
در تحقيقات ميدانى از محل درگيرى مشخص شد درگيرى 
مابين دو برادر به نام هاى رضا 22 ســاله، جواد 24 ســاله و 
يكى از دوستانشــان به نام مسعود 23 ساله با گروهى ديگر 
از جوانان ساكن خيابان محمودى آغاز و طى درگيرى، رضا 
با ضربه چاقو مقتول را از ناحيه گردن مجروح كرده اســت. 
برابر تحقيقات بعمل آمده، مقتول بهمراه دوستانش در بيشتر 
شب ها مقابل ساختمان محل سكونت دو برادر رضا و جواد 

تجمع مى كردند و همين موضــوع زمينه اعتراض و نهايتا 
اختلاف دو برادر با مقتول و دوستان وى را ايجاد كرده بود.

با شناســايى رضا به عنوان فرد ضارب و متهم اصلى پرونده 
از طريق اظهارات شاهدان صحنه درگيرى، دستگيرى وى 
در دســتور كار كارآگاهان اداره دهم قرار گرفت؛ كارآگاهان 
در مراجعت به محل ســكونت رضا اطلاع پيدا كردند كه او 
از همان شب درگيرى از محل سكونتش متوارى شده است.

در شرايطى كه خانواده ى وى مدعى بى اطلاعى از مخفيگاه 
وى بودنــد، كارآگاهان اداره دهم آگاهــى با انجام اقدامات 
پليسى اطلاع پيدا كردند كه رضا مدتى است از تهران به يكى 
از شهرهاى شمالى كشور متوارى و در آنجا مخفى بوده و به 
تازگى به تهران بازگشته و در خانه يكى از بستگان نزديك 
خود در خاوران، هاشم آباد مخفى شده است. كارآگاهان اداره 
دهم آگاهى با اطمينان از حضور رضا در داخل مخفيگاهش، 
در روز سوم تيرماه موفق به دستگيرى وى شده و او را به اداره 

دهم پليس آگاهى تهران بزرگ منتقل كردند. 
رضا پس از انتقال به اداره دهم پليس آگاهى صراحتا عنوان 
داشت كه شب جنايت بهمراه برادر و مسعود، پس از شرب 
خمر به محل سكونتشــان در 10 مترى شــهيد محمودى 
مراجعت كرده بودند كه در ادامه و پس از چشــم تو چشم 
شدن با مقتول و دوســتانش با آن ها درگير شدند. رضا در 
اعترافاتــش به كارآگاهــان گفت: بهمراه بــرادرم و يكى از 
دوستان خود به نام مسعود به خانه آمديم كه مثل هر شب، 
تعدادى از جوانان محل در مقابل خانه ما ايستاده بودند؛ در 
زمان ورود به خانه موضوعى پيش نيامد و هر سه نفرمان وارد 

خانه شده و به داخل بالكن رفتيم؛ داخل بالكن ايستاده بوديم 
كه با مقتول و دوســتانش چشم و تو چشم شديم و از آنجا 
درگيرى لفظى مابين ما و آن ها آغاز شد؛ به قصد درگيرى از 
بالكن بيرون آمده و قصد خارج شدن از خانه را داشتيم كه 
من چاقويى را از داخل آشــپزخانه برداشته و به همراه برادر 
و مسعود از خانه خارج شديم؛ درگيرى شروع شد و من در 
يك لحظه با چاقوى آشــپرخانه ضربه اى به سمت مقتول 
پرتاب كردم كه چاقو به داخل گردنش رفت و من نيز چاقو را 
در همان وضعيت رها كرده و به سرعت از محل فرار كرديم. 
سرهنگ كارآگاه حميد مكرم، معاون مبارزه با جرايم جنايى 
پليس آگاهى تهران بزرگ، با اعلام اين خبر گفت: با توجه 
به اعتراف صريح متهم به درگيــرى منجر به جنايت، قرار 
بازداشت موقت از سوى بازپرس محترم پرونده صادر و متهم 
جهت انجام تحقيقات تكميلى در اختيار اداره دهم ويژه قتل 

پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت.

تجمع مى كردند و همين موضــوع زمينه اعتراض و نهايتا 

قتل بخاطر نگاه چپ چپ

از طريق اظهارات شاهدان صحنه درگيرى، دستگيرى وى 
در دســتور كار كارآگاهان اداره دهم قرار گرفت؛ كارآگاهان 
در مراجعت به محل ســكونت رضا اطلاع پيدا كردند كه او 
از همان شب درگيرى از محل سكونتش متوارى شده است.

در شرايطى كه خانواده ى وى مدعى بى اطلاعى از مخفيگاه 
وى بودنــد، كارآگاهان اداره دهم آگاهــى با انجام اقدامات 
پليسى اطلاع پيدا كردند كه رضا مدتى است از تهران به يكى 
خانه شده و به داخل بالكن رفتيم؛ داخل بالكن ايستاده بوديم از شهرهاى شمالى كشور متوارى و در آنجا مخفى بوده و به 

با شناســايى رضا به عنوان فرد ضارب و متهم اصلى پرونده 



دعوا زير پست اينستاگرامى بهنام برزاى

منصوريان زير فشار ستاره ها 
 فوتبال  ورزش   كنار گذاشــتن بهنام برزاى از سوى 
منصوريان غيرمنتظره ترين اتفاقــى بود كه براى هواداران 
استقلال رقم خورد. ناجى منصوريان در بازى هاى حساس 
تصور  نمى كرد به اين شكل از اســتقلال ديپورت شود. اما 

منصوريان با مشــاوره و دخالت يكى از همكاران پا به سن 
گذاشــته خود در كادر فنى او را تا چند روز قبل از شــروع 
تمرين بلاتكليف باقى گذاشت تا ســرانجام برزاى خودش 

تصميم به جدايى بگيرد.  
*اعلام جنگ مجيدى

بدين ترتيب برزاى با گذاشــتن پستى در اينستاگرام رسما 
با هواداران اســتقلال خداحافظى كرد. با انتشار اين پست 
اينستاگرامى هواداران نســبت به اين اتفاق موضع گرفتند 

اما يك كامنت معنادار و كنايه آميز از سوى فرهاد مجيدى 
مهم تر از خود پست جلوه كرد.

مجيدى خطاب به برزاى او را دلدارى داد و با زبان كنايه از 
سياست هاى منصوريان به شدت انتقاد كرد تا چالش ميان 

او و ســرمربى تيم وارد فاز جديدى شود. فرهاد مجيدي در 
اين  كامنت مدعي شد چون اين بازيكن از شادي گل او تقليد 
كرده بود (و لابد همين باعث كينه منصوريان شده) عذر اين 

بازيكن را خواسته اند. 
*دعواى شماره 7

به نظر مي رسد مجيدي با اين كامنت خواسته بفهماند كه 
علاقه برزاي به او براي منصوريان سنگين  و غير قابل پذيرش 
بوده .او همچنيــن با تمجيد از بازي بــرزاي آرزو كرده اين 

بازيكن با شماره هفت به اســتقلال برگردد. شماره اي كه 
گفته مي شود منصوريان اصرار دارد بايگاني نشود و سال قبل 
آن را به بختيار رحماني و اين فصل به بيت سعيد داده است.

البته پيش از اين هم اين دو به دور از چشــم هواداران با هم 

سرشاخ شده بودند كه با پادرميانى يك نفر اين قائله ختم به 
خير شد اما حالا همان يك نفر كه بين مجيدى و منصوريان 
ريش  سفيدى كرده بود در پيدايش اين اختلاف نقش دارد . 

*آلترناتيو جدى
 حمايت فرهاد مجيدى از بهنام برزاى و كنايه او به عليرضا 
منصوريان را نمى توان يك اتفاق ساده فرض كرد. مجيدى 
با اين كار به ســرمربى استقلال هشــدار داده كه روى او به 
عنوان جدى ترين آلترناتيوش حساب كند. فرهاد مجيدى 

بعد از ســال ها تفريح و بى توجهى به مربيگرى ، حالا رفته 
و دوره هايش را ســپرى كرده و مى خواهد خــود را گزينه 
مربيگرى در استقلال كند. او كسى نيست كه مربيگرى را از 
جايى قبل از اوج شروع كند و مى خواهد صاف از محبوبيتش 

استفاده كند.
*كنايه رحمتى

نكته قابل تامل اينجاست كه با پيام كنايه آميز مجيدى ساير 
منتقدان منصوريان از لاك دفاعى بيرون آمدند و با انتشار 
پست هاى حمايتى در اينستاگرام به نوعى مقابل منصوريان 
قد علم كردند تا مشخص شود فرهاد تنها منتقد منصوريان 
در تصميم گيرى هاى فنى نيســت. بعد از انتشار اين اخبار 
مهدى رحمتى هم عكسى از برزاى كه در آغوشش گرفته را 

منتشر كرده و برايش نوشته جايت اينجاست!
*آتش زير خاكستر

بايد ديد واكنش عليرضا منصوريان كه خيلى هيجان زده در 
فصل نقل و انتقالات ليســت تيمش را پر كرده به اين اعلام 

حمايت هاى ياران محبوب استقلال از برزاى چيست!
روزهاى پر تلاطمى در انتظار منصوريان و تيم همراه اوست به 
ويژه كه حالا منصوريان يك منتقد ديگر به جز فرهاد مجيدى 
نيز در خارج از گود دارد . بى شك منتقد بعدى كسى نيست 

جز مجتبى جبارى!

افتتاحيه ليگ برتر فوتسال لغو شد
ورزش: در حالى كه قرار بود از ســاعت 18 ديــروز ديدار افتتاحيه 
ليگ برتر فوتسال بين دو تيم فرش آرا مشهد و آذرخش بندرعباس 
در مشهد برگزار شود، اما اين اتفاق نيفتاد. تيم فوتسال آذرخش در 
حاليكه در هتل حضور داشت در اعتراض به اينكه مجوز بازى سه نفر از  
بازيكنانش از سوى كميته فوتسال صادر نشده به ورزشگاه نرفت و به 

اين ترتيب اولين ديدار ليگ برتر فوتسال سال 96 لغو شد.

مورد ويژه محسن كريمى
ليست بزرگسال استقلال جاى خالى 

ندارد؟
ورزش: ليست بازيكنان بزرگسال استقلال پر شده يا هنوز يك جاى خالى 
دارد؟ اين سوالى است كه دو جواب متفاوت مثبت و منفى دارد. دليل اين 
تناقض هم كسى نيست جز محسن كريمى. اين بازيكن متولد 29 شهريور 
1373 است. استقلالى ها مى گويند چون ليگ هفدهم از تاريخ 5 مرداد 
1396 اســتارت مى خورد، كريمى همچنان جزء سهميه زير 23 سال 
محسوب مى شود و 24 ساله نشده است. قانون سازمان ليگ اما برپايه 
تاريخ ميلادى است و مى گويد بازيكنان متولد 11 دى ماه 73 به بعد جزء 
سهميه زير 23 سال محسوب مى شوند و به همين دليل، كريمى در ليگ 
هفدهم جزء بازيكنانى است كه بايد نامش در ليست بزرگسال قرار بگيرد 

پس استقلال جاى خالى ندارد.

2 ماه دردسر ساز 
مشكل نوراللهى براى بازگشت به 

پرسپوليس
ورزش: در حالى كه پرسپوليسى ها يك جاى خالى را براى نوراللهى 
حفظ كرده اند اما اين بازيكن با مشــكل ريز و عجيبى براى دريافت 
كارت پايان خدمت خود مواجه شــده است. خدمت احمد نوراللهى 
با احتساب كســرى ها، آبان ماه به پايان خواهد رسيد و براى 5 ماه 
باقى مانده ابتدا سپاه عاشورا بايد به تربيت بدنى نيروهاى مسلح نامه 
عدم نياز به او را ارسال كند.  اما مســئله اينجاست كه چنين كارى 
معمولا براى كسانى انجام مى شود كه فقط 3 ماه از خدمت شان باقى 
مانده باشد! اگر اين مشــكل 2 ماهه حل نشود، بازگشت نوراللهى به 
پرسپوليس تا اواخر شهريور و بعد از فرصت نقل و انتقالات به تاخير 
خواهد افتاد. اما باشگاه در حال پيگيرى است تا بتواند نوراللهى را از 
همين ابتداى فصل در اختيار داشته باشد. حتى وكيل احمد نوراللهى 
اعلام كرد مسئولان باشگاه  پرسپوليس  در حال پيگيرى وضعيت اين 
بازيكن هستند و به زودى شاهد حضور او در پرسپوليس خواهيم بود.

فتح االله زاده و استقلال؛ تيرى كه به 
سنگ خورد

 ورزش: اعضاى جديد هيئت مديره استقلال معرفى شدند و در اين 
بين نه تنها وزارت ورزش به فتح االله زاده توجه اى نكرده، كه با تركيب 
جديد حداقل تا آينده اى نامعلوم رد پاى حاجى فتح االله در اســتقلال 
قابل مشاهده نخواهد بود. با ابقاى مديرعاملى رضا افتخارى،افرادى 
مثل حسين قريب و جواد قراب به هيئت مديره جديد اضافه شدند. 
حضور حسين قريب با سابقه چندين و چند ساله اش نشان مى دهد 
وزارت ورزش اگر قصدى براى تغيير مديريت داشته باشد، او را به عنوان 
آلترناتيو افتخارى در هيئت مديره دارد؛ و نيازى به فتح االله زاده اى ندارد 
كه شور و فشار بســيار زيادى درچند وقت اخير به وجود آورده بود. 
فتح االله زاده بعد از قطعى شــدن تغييرات در هيئت مديره آبى ها، دم 
به دم با مصاحبه هاى كوتاه و بلند به هواداران استقلال وعده فروشى 
مى كرد و به اجبار نام خود را در ليســت گزينه هــاى وزارت ورزش 
قرار مى داد. حالا مشخص شــده وزارت ورزش هيچ اعتقادى به او و 
برنامه هايش يا در كلام درســت تر «وعده هايش» ندارد؛ و بالطبع تا 

اطلاع ثانوى در حوالى استقلال حضورى رسمى نخواهد داشت. 

سردار و بازگشت به روبين كازان؟
ورزش: سايت اسپورت اكسپرس در روسيه، ديروز ادعا كرد كه سردار 
آزمون در تست هاى پزشكى باشگاه روبين كازان شركت كرده است.

سردار پيش از اين يك دوره سه ســاله براى روبين بازى كرده بود. او 
سال 2012 راهى روبين كازان شد و ســپس سال 2015 به صورت 
قرضى به روستوف پيوست. در نهايت او قراردادش با روستوف را قطعى 
كرد كه اين با اعتراض باشگاه روبين كازان مواجه شد و پس از شكايت 
به دادگاه كاس، در نهايت روســتوف برنده اين دعوى شد.  اما اكنون 
به ادعاى اين منبع روس، ســردار در صورت موفقيت در تست هاى 

پزشكى روبين، قراردادى جديد با اين باشگاه امضا خواهد كرد.

عباسيان: استراتژى پديده اى ها زمين 
تا آسمان تفاوت كرده است

تسنيم: هافبك چپ پاى پديده مدعى شد اين تيم مشهدى در فصل 
پيش رو به دنبال كسب سهميه ليگ قهرمانان آسياست و به عناوين 
ميانه جدولى ليگ برتر دلخوش نخواهد كرد. معين عباسيان مى گويد: 
شــرايط تيم ما خيلى بهتر شده و اســتراتژى كادر فنى و مسئولان 
باشگاه با سال هاى گذشته زمين تا آسمان تفاوت كرده است. امسال 
تمام امكانات موردنظر براى مربيان و بازيكنان فراهم است و باشگاه 
هم نفرات مورد نظر آقاى مهاجرى را جذب كرده است. همه چيز از 
لحاظ برگزارى تمرينات و امكانات فراهم اســت و تا اينجا همه چيز 
خوب پيش رفته است. مطمئنم كه امسال بهترين فصل براى پديده 
خواهد بود و ما مى خواهيم نتايج خوبى بگيريم. طبق صحبت هايى 
كه از باشگاه و كادر فنى شنيده ام آن ها دنبال كسب سهميه هستند 

و پديده ديگر به نهمى يا دهمى راضى نيست.

ذوالفقارنسب: پرسپوليس ظرفيت 
قهرمانى درآسيا را ندارد

مهر: پيشكســوت پرســپوليس، توانايى هاى اين باشــگاه را براى 
كسب قهرمانى آسيا كافى ندانست. بيژن ذوالفقارنسب معتقد است: 
پرسپوليس بازيكنانى را در فصل نقل و انتقالات جذب كرد و بازيكنانى 
را نيز از دست داد. رفيعى بازيكن فوق العاده اى است و اثرگذارى خوبى 
در پرسپوليس داشــت. با اين حال فكر نمى كنم بدنه پرسپوليس با 
خروج يكى دو بازيكن ضربه بخورد و حركت تيمى برانكو دچار مشكل 
شود. من نمى خواهم صحبت از غيرممكن بودن قهرمانى پرسپوليس 
در آسيا داشته باشــم. اما وقتى حريفان پرسپوليس را مخصوصا در 
شرق آسيا مى بينم بايد بگويم كار بســيار سختى پيش روى برانكو 
و شاگردانش است. حريفان پرسپوليس امكانات خوبى دارند و بايد 

بگويم ظرفيت قهرمانى در آسيا را نداريم.

ضد حمله
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  سايت DH بلژيك در گزارشى از اولين روزهاى حضور كاوه رضايى در تيم شارلوآى 
اين كشور، از عدم توانايى ســرمربى اين تيم در ارتباط برقرار كردن با كاوه به دليل عدم 

آشنايى بازيكن ايرانى به زبان هاى فرانسوى و انگليسى خبر داد.
  محمد نوازى سرمربى تيم اميد استقلال معتقد است، منصوريان براى اين فصل خريد 

الكى نكرده و تيمش مدعى قهرمانى خواهد بود.
  مديرعامل باشگاه المپيك ليون در ميان احتمال بالاى انتقال بهترين بازيكن اين تيم 
يعنى السكاندر لاكازت به تيم آرســنال، تاكيد كرد كه تا زمانى كه اين باشگاه جانشينى 

مناسب براى او پيدا نكند اجازه اين ترانسفر را صادر نخواهد كرد.
  افشين دبيرى مالك باشگاه دبيرى تبريز مى گويد مسئولان كميته فوتسال بلايى بر 
سر اين رشته آورده اند كه امتياز اين تيم معادل يك چهارم قيمت يك بازيكن به فروش 

مى رسد.
  رايان گيگز اسطوره منچســتريونايتد معتقد اســت هنوز براى وين رونى در ميان 

شياطين سرخ جايى هست.
  خالد شفيعى، اولين بازيكن ايرانى شاغل در ليگ كره جنوبى، پيراهن شماره 44 اف 

سى سئول را براى فصل آينده بر تن خواهد كرد.
  رائول ميرلس، همبازى سابق كريســتيانو رونالدو در تيم ملى پرتغال تاكيد كرد كه 

ليگ برتر انگليس، بهترين مكان براى ادامه فوتبال بازيكن ناراضى رئال مادريد است.
  سرپرست تيم ســپاهان عنوان كرد كه بازگشت على كريمى به سپاهان امكان پذير 

نيست.
  طبق آخرين رايزنى هاى انجام گرفته، دربى سرخابى ها 25 تيرماه سال جارى در يكى 

از ورزشگاه بيله فيلد يا دوسلدورف برگزار مى شود.
  با وجود گذشت 11 روز از تشــكيل اردوى نارنجى پوشان در اردبيل، مردم اين شهر 

هنوز از على دايى استقبال به عمل مى آورند. 
  رضا عنايتى كه به تازگى فوتبال را كنار گذاشته است در ديدارى دوستانه كه در تيم 

منتخب خراسان مقابل پديده به ميدان رفت، هر دو گل تيمش را به ثمر رساند.
  جواد قراب درباره ى انتخابش به عنوان عضو جديد هيات مديره اســتقلال، خود را 

نماينده پيشكسوتان و هواداران اين تيم لقب داد.
  رحيم زهيوى بازيكن جديد تيم فولاد خوزستان مى گويد پيشنهادهاى بهترى نيز از 

تيم هاى ديگر داشته است اما از انتخاب خود راضى است.
  مهدى كيانى كاپيتان تراكتورسازى با ابراز رضايت از ماندن در اين تيم تاكيد كرد كه 

اگر شروع خوبى را در فصل رقم بزنند مى توانند مدعى كسب عنوان قهرمانى نيز باشند.
  وحيد شمسايى سرمربى - بازيكن تيم فوتسال تأسيسات دريايى با ابراز ناراحتى از 
كناره گيرى باشگاه دبيرى تبريز، اين اتفاق را موجب كاهش جذابيت ليگ برتر فوتسال 

لقب داد.
  افتخارى مديرعامل استقلال به هواداران اين تيم قول داد كه بدون نگرانى مى توانند 

براى شروع فصل جديد ليگ برتر لحظه شمارى كنند.
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ورزشـــى

سينا حسينى: انتخاب اعضاى هيئت مديره استقلال از 
سوى وزارت ورزش و جوانان با واكنش هاى متفاوتى 
همراه بود، اما در اين بين اظهارنظر حسن روشن درباره 
نفرات انتخاب شده توسط وزير ورزش و جوانان جالب 

توجه است.
*آقاى روشــن بالاخره هيئت مديره باشگاه 
استقلال پس از مدت ها معرفى شد، به آينده 

استقلال بايد خوش بين بود؟
- اگر وزير ورزش و جوانان به اعضاى جديد تفهيم كرده 
باشد كه اينجا كجاست مشكلى نخواهيم داشت، اما اگر 
همان رويه سابق دوباره به كار گرفته شود و سيستم 
داماد بازى و باجناق بازى دوباره در اســتقلال حاكم 
شود هيچ اميدى به آينده نيست. من همين جا اعلام 
مى كنم كه اگر اتفاقى رخ ندهــد بازهم من مخالف و 

منتقد اول آقايان خواهم بود.
* تصور مى كنيد تغيير مديرعامل مثبت است 

يا نه؟
- اگر مديرعامل تغييرى نكند انــگار هيچ اتفاقى رخ 
نداده، ما با اين تفكــر به هيچ جا نمى رســيم. ما در 
حال حاضر تيم استقلال داريم در صورتى كه باشگاه 
استقلال بايد تشكيل شــود. پيشكسوتان، هواداران، 

آكادمى ، كميته فنى و انضباطى در حال حاضر 
در تيم مديريتى به درستى تعريف نشدند 

اين مشكل يكى از بزرگترين مشكلات 
فوتبال ماست به همين لحاظ بايد تغيير 
صورت گيرد. من اعتقــاد دارم حضور 
برخى نفرات از جمله حسن زمانى، دكتر 

قريب و جواد قراب مى تواند تاثير 
داشته باشد چون آنها به فكر 
موفقيت استقلال هستند 
اما ابقاى افتخارى به هيچ 

جه  اتفاق خوبى و

نيســت و اگر او دوباره مديرعامل شــود بايد فاتحه 
استقلال را خواند.

*علت مخالفت شما با رضا افتخارى چيست؟
- تا وقتى كــه فردى مثل قريــب در هيئت مديره 
حضور دارد چرا بايد به افتخارى اجازه مديرعاملى 
بدهيــم؟ تنها هنــر مديرانــى چــون افتخارى و 
افشــارزاده اين اســت كه كنار بازيكن بايستند و 
با پيراهن باشــگاه عكــس يــادگارى بگيرند، اين 
نمى شود كه مديرعامل فقط براى روزهاى موفقيت 
مديرعامل باشــد. فرامــوش نكنيــد همين آقاى 
افتخارى وقتى تيم شــش گل خورد تــا دو هفته 
زير ســايه اين و آن پنهان شــده بود. صد رحمت 
به فتح االله زاده، من موافق او نبــودم ولى هر وقت 
كه تيم مى باخت مرد و مردانه مى آمد مســئوليت 
را قبول مى كرد . افتخارى با اســتخدام يكســرى 
خبرنــگار و برخــى افراد تنهــا به دنبــال حضور 
در رسانه هاســت تا كســى به او ايــراد نگيرد. اگر 
پرســپوليس قهرمان دوره گذشــته شد به واسطه 
مديريــت خــوب آقــاى طاهــرى بــود، كجا در 

پرسپوليس اين اتفاقات رخ مى دهد.
* به عقيده شــما از بين اعضاى هيئت مديره 
كدام فرد شايستگى رسيدن به عنوان 

مديرعاملى را دارد؟
 - بى ترديد دكتر قريب به عنوان يك 
مدير ســالم تونايى اين مسئوليت را 
دارد، قريب و زمانى به نظر من مديران 
شايسته اى هســتند، شايد فكر 
كنيــد اينها پســر خاله 
من هســتند اما من 
ســوگند مى خورم 
كه زمانــى را فقط 
دوبار ديدم، قريب 
را هــم در زمــان 
بســترى بودن در 

بيمارستان ديدم.

ورزش:  خالد شفيعى يكى از چهره هاى خبرساز فوتبال ايران در نقل 
و انتقالات بود. او پس از كشمكش هايى كه با مسئولان تراكتورسازى 
براى تمديد قرارداد داشت، مورد توجه مسئولان استقلال قرار گرفت و 
در حالى كه همگان تصور مى كردند اين بازيكن آبى پوش خواهد شد، 
ناگهان راه كره جنوبى را در پيش گرفت و به اف سى سئول كره جنوبى 
پيوست. شــفيعى در روزهاى گذشته در تســت هاى پزشكى باشگاه 

كره اى حضور پيدا كرده و در نهايت قراردادش را امضا كرد و سپس 
راهى تمرين اف سى سئول شــد و براى نخستين بار در اين 

تمرين حضور پيدا كرد.
با توجه به اينكه اكنون نيم فصــل رقابت هاى ليگ كره 
جنوبى است، شفيعى با باشــگاه اف سى سئول قراردادى 
يك و نيم ساله امضا كرد و تا پايان فصل آينده بازيكن تيم 
كره اى خواهد بود. شفيعى اولين بازيكن ايرانى است كه به 

ليگ كره جنوبى راه پيدا مى كند و در تركيب يك 
تيم از اين كشور حضور خواهد داشت. روزنامه 

چوسان كره جنوبى با انتشار گزارش كاملى 
از دوران فوتبال خالد شــفيعى از او به 

عنوان بازيكنى ياد كرد كه مى تواند 
خط دفاعى تيم اف سى سئول 

را تقويت كند.
روزنامــه ورزشــى 

نيــز  ســئول 
ننــد  هما
ن  ســا چو
فى  ا گر بيو
لــد  خا

شــفيعى را 
و براى مخاطبانش  منتشــر 

اعلام كرد او اوليــن بازيكن ايرانى كى ليگ 
كره جنوبى در 35 سال اخير است.

اين روزنامه كره اى ســپس به تجربه بالاى 
خالد شــفيعى با بيش از 200 بازى در ليگ 
برتر ايران و ليگ قهرمانان آسيا با پيراهن تيم 

تراكتورسازى تبريز اشاره كرد. 
به طور حتم حضور ايــن بازيكن مى تواند 
راه را بــراى بازيكنان ايرانــى در ليگ كره 
جنوبى باز كند تا شــايد از اين پس شاهد 
حضور بازيكنان بيشــترى از كشورمان در 

اين ليگ باشيم.
*ردپاى ايرانى ها در شرق

پيش از اين البته در سال هاى خيلى دور مرحوم ناصر حجازى با حضور 
در محمدان بنگلادش رد پايى از ايرانى ها در شرق و جنوب شرقى آسيا 
به جاى گذاشت. او حتى تا ســرمربيگرى اين تيم هم جلو رفت. بعد از 
وى احتمالا سرشناس ترين بازيكنان استيلى و خاكپور بودند كه به ليگ 
سنگاپور پيوستند. رضا شاهرودى هم البته در ليگ چين و تيم 
داليان بازى كرده اســت. به تازگى هم پولادى به ليگ 

تايلند پيوسته است.
*حالا جى ليگ؟

 با اين حال گفته مى شود بعد از انتقال كاوه رضايى 
به بلژيــك و خالد شــفيعى به كره 
جنوبى، مديــر برنامه اين دو 
بازيكن در حال مذاكره با 
يك تيم ژاپنى است 
تــا نخســتين 
هم  ايرانى 
هى  ا ر

شرق دور 
شود.

هنوز اســم تيم و بازيكن موردنظر 
رســانه اى نشــده ولــى مذاكرات 
ابتدايى به تاييد رسيده و فقط توافق 
نهايى در مورد رقم و مدت قرارداد 

باقى مانده است.
رضايى و شفيعى در آستانه امضاى 
قرارداد با استقلال بودند اما در نهايت 
راهى تيم هاى خارج از ايران شدند تا 
آخرين شانس هاى خود براى حضور 
در ليســت تيم ملى را قبل از جام 
جهانى با لژيونر شدن امتحان كنند.  

پيشكسوت استقلال در  گفت و گو با قدس

حسن روشن: با داماد بازى 
و باجناق بازى استقلال آينده اى ندارد

شفيعى، اولين لژيونر ايرانى ليگ كره جنوبى شد

يك ستاره ايرانى در راه ليگ ژاپن

برزاى: حرف نزنم خيلى بهتراست
چه شــد كه به يكباره بهنام برزاى ازچشــم منصوريان افتاد؟ 
چرا شــماره 77اســتقلال كه همــواره درفصل شــانزدهم 
ياروياورمنصوريان بود وبى آنكه اعتراضى به نيمكت نشينى هاى 

مداومش داشته باشد، ازاستقلال كنارگذاشته شد؟
* ماجراى خط خوردنت ازاستقلال چيست؟ 

جوابش را پيدا كرديد تماس بگيريد به من هم بگوييد. 
*نمى خواهى صحبت كنى؟ 

نه، بهتراست كه دراين شرايط حرفى نزنم. نمى خواهم آرامش 
استقلال را به هم بزنم.

*اما تو الان بازيكن استقلال نيستى و منصوريان رفتارى 
با تو داشته كه جالب نبود. 

 واقعا نمى دانم دليلش چه بوده. شما فهميديد به من هم بگوييد.

يادداشت

رسول بهروش: سروش رفيعي در حالي به پرسپوليس آمد و پس از مدت كوتاهي اين تيم 
را ترك كرد كه طي نيم فصل حضور اين بازيكن در جمع سرخپوشان، پيراهن شماره هفت 
براي وي در نظر گرفته شد. گفته مي شــود تصاحب اين شماره جزء شروط سروش براي 
حضور در پرسپوليس بوده، چرا كه پيش از اين با درخواست مشابه محسن مسلمان براي 
پوشيدن پيراهن شماره هفت مخالفت شده بود. به هر تقدير اما سروش به پرسپوليس آمد 

و بعد از چهار ماه بازي براي اين تيم، شماره هفت را رها كرد و رفت. 
همين مسئله به محور انتقادات از رفيعي تبديل شد و خيلي ها از او پرسيدند وقتي قصد 
ماندگاري در اين تيم را نداشته، چرا با پيراهن تاريخي علي پروين «شوخي» كرده و چشم 
طمع به شماره اي دوخته كه در اين سال ها بايگاني شده بود؟ از همه جالب تر اما واكنش 

سروش به انتقادات اســت. او مي گويد: «شماره هفت پرســپوليس را اگر هزار نفر ديگر 
بپوشند، باز صاحب اصلي اش علي پروين است. همانطور كه شماره هفت منچستريونايتد 
را هم خيلي ها مثل ديويد بكام پوشــيدند، اما همه مي دانند كه صاحب واقعي آن اريك 

كانتونا است.»
حرف هاي سروش قشنگ است، اما چيزي از بار گناه او كم نمي كند. بهتر آن بود كه رفيعي 
وقتي مي ديد سال هاست كسي سمت اين شماره نرفته و يكي مثل محسن مسلمان هم 
به اجبار پيراهن شماره «77» را مي پوشــد، او هم از همين رويه پيروي مي كرد و حرمت 
نگه مي داشت. اين ماجرا به ويژه از آن جهت براي سروش واجب تر بود كه او قصد داشت 
استفاده اي شبيه «پمپ بنزين» از پرسپوليس داشته باشد؛ يعني صرفا بين دوران پايان 

خدمت سربازي و نيز آغاز فصل جديد ليگ قطر، چند ماهي را براي اين تيم توپ بزند، پول 
خوبي بگيرد و نهايتا هم راه دوحه را در پيش بگيرد. آيا واقعا با چنين شرايطي، لازم بود 
شماره هفت را از زير يك خروار خاك بيرون بكشند و دو دستي تقديم آقا كنند؟ سروش 
مي گويد بعضي شماره ها به طور ابدي مربوط به بعضي ستاره ها هستند و براي جا انداختن 
حرفش از علي پروين و اريك كانتونا مثال مي آورد. سوال مهم اما اين است كه خود او چرا 
سعي نمي كند ستاره اي در همين ابعاد باشد و شماره پيراهني را تا ابد به خودش اختصاص 
بدهد؟ مي دانيد چرا؟ چون پروين بودن و كانتونا بودن ســخت است، يك دنيا بردباري، 
فداكاري و وفاداري مي خواهد و نمي شود  وسط اين مسير، ناگهان به سمت شيوخ قطري 

راهنما زد!

خودت چرا  «كانتونا» نمي شوي؟

كدام فرد شايستگى رسيدن به عنوان آكادمى ، كميته فنى و انضباطى در حال حاضر 
در تيم مديريتى به درستى تعريف نشدند 

اين مشكل يكى از بزرگترين مشكلات 
فوتبال ماست به همين لحاظ بايد تغيير 
صورت گيرد. من اعتقــاد دارم حضور 
برخى نفرات از جمله حسن زمانى، دكتر 

قريب و جواد قراب مى تواند تاثير 
داشته باشد چون آنها به فكر 
موفقيت استقلال هستند 
اما ابقاى افتخارى به هيچ 

جه  اتفاق خوبى و

مديرعاملى را دارد؟
 - بى ترديد دكتر قريب به عنوان يك 
مدير ســالم تونايى اين مسئوليت را 
دارد، قريب و زمانى به نظر من مديران 
شايسته اى هســتند، شايد فكر 
كنيــد اينها پســر خاله 
من هســتند اما من 
ســوگند مى خورم 
كه زمانــى را فقط 
دوبار ديدم، قريب 
را هــم در زمــان 
بســترى بودن در 

بيمارستان ديدم.



 دلارام عظيمى: خوان آنتونيو پيتزى مربى شيلى اميدوار 
اســت كه چارلز آرانگيــس هافبك تيمش را كــه در بازى 
برابر اســتراليا مصدوم شــده، براى بازى نيمــه نهايى جام 
كنفدراسيون ها در روز چهارشــنبه مقابل پرتغال در اختيار 
داشته باشــد. حضور آرانگيس 28 ســاله كه از تجربه ملى 
زيادى برخوردار است در كنار ويدال به تقويت هرچه بيشتر 
خط ميانى شــيلى به خصوص در بخش دفاعى كمك قابل 
توجهى مى كند. پيتزى گفته كه او بعد از بازى درد شديدى 
داشته ولى مصمم است هرجور شده برابر قهرمان اروپا بازى 
كند. درصورت حضور برابر پرتغال، آرانگيس شــب سختى 
را در چالش با رونالدو در كازان آرنا پيش رو خواهد داشــت. 
پيتزى به اينكه پرتغال حريف بســيار سرسختى است اشاره 
كرده و گفتــه قهرمانى در جام ملت هاى اروپا كار ســختى 
است و پرتغالى ها بهترين بازيكن جهان را در تيم خود دارند. 
در روزهاى اخير ويدال هافبك بايرن مونيخ ســعى كرده بود با 
كرى خواندن براى كريس رونالدو، به حساسيت هاى ديدار دو 
تيم پيش از نيمه نهايى بيفزايد. او مدعى شــده بود كه رونالدو 

برايش وجود خارجى ندارد. 
حالا بايد ديــد مردى كه در هر ســه بازى پرتغــال در اين 
تورنمنت، بهترين بازيكن ميدان معرفى شده، مقابل شيلى 
هم زهرش را به قهرمــان آمريكاى جنوبــى مى ريزد يا نه. 
پرتغال شــايد هيچ فرصتى بهتر از اين براى قهرمانى در يك 
جام بين المللى معتبر پيدا نكند و بــا حضور رونالدو كه در 
روسيه هم برخلاف انتظارها در فرم مطلوبى ظاهر شده، اين 
اتفاق را بعيد نمى داند. در  ســوى ديگر ميدان، بازى شيلى 

هم كاملا به حركات ويدال وابسته است. 
او از اولين لحظه تا آخرين دقيقه مســابقه با حركات فيزيكى، 
احساس و ذهنى مختلف، تيم را به جلو مى راند. در واقع حضور 
در بايرن مونيخ تنها كمى او را آرام تر از قبل كرده است. ويدال به 
محض اينكه پيراهن لا روخا را برتن مى كند، همان جنگجوى 

هميشگى است كه قصد دارد هر طور شده، حتى با تخريب ذهنى 
حريف، تيمش را برنده بازى كند. خيلى ها معتقدند ويدال را يك 
بازيكن تمام شده بايد دانست ولى در جام كنفدراسيون ها ثابت 
شده كه او يكى از مهره هاى اصلى شيلى است كه شايد در حال 
حاضر سبك بازى اش بيش از هر بازيكن ديگرى در دنيا به سبك  

فوتبال آمريكاى جنوبى شباهت دارد.  

قضاوت ايرانى ها  
  داور بين المللــى فوتبال ايــران ديدار امشــب نيمه نهايى 
رقابت هاى جام كنفدراســيون ها را به همراه دو كمك ايرانى 

خود قضاوت خواهد كرد.
مرحله نيمه نهايى رقابت هاى فوتبال جام كنفدراســيون ها 
امشب با ديدار تيم هاى شــيلى و پرتغال در شهر كازان روسيه 
پيگيرى خواهد شد كه قضاوت اين بازى برعهده عليرضا فغانى 
است.  اين ديدار با قضاوت عليرضا فغانى به عنوان داور وسط و 
رضا سخندان و محمدرضا منصورى به عنوان كمك داور برگزار 
خواهد شد.اين كوبل داورى پيش از اين بازى شيلى- آلمان را 

قضاوت كرده بود.

ويدال:در فينال منتظر آلمان هستيم 
ويدال، هافبك ارزشــمند بايرن مونيخ و تيم ملى شيلى كه 
خاطره خوبى از آخرين رويارويى با رونالدو ندارد(شكســت 
در دو بازى رفت و برگشت يك چهارم نهايى ليگ قهرمانان 
برابر رئال كه رونالــدو به تنهايــى 5 گل زد) در مورد بازى 
روز چهارشــنبه برابر پرتغــال و مواجهه دوباره بــا رونالدو 
گفت:«رونالــدو؟ از نظر من او وجود ندارد. به دوســتانم در 
تيم ملى آلمان از جمله كيميش گفته ام كه در فينال منتظر 
شان هســتم و دوباره يكديگر را ملاقات خواهيم كرد. نيازى 
به هياهو و جنجال نيست. بازى سختى برابر پرتغال خواهيم 

داشت ولى پيروز خواهيم شد.»

ورزش: روسيه با شكست 2-1 برابر مكزيك از جام كنفدراسيون ها كنار 
رفت و ايگور آكينف به عنوان مقصر اصلى ايــن اتفاق در صد ويكمين 
بازى ملى خود شناخته شد. او يكى از بدترين نمايش هاى تمام دوران 
حرفه اى فوتبالش را در اين مسابقه ارائه كرد. سنگربان زسكا مسكو روى 
هر دو گل مكزيكى ها مقصر بود و همين موضوع باعث شــد تا در پايان 
بازى تقريبا همه سوالات خبرنگاران از استانيسلاو چرچسوف به ضرورت 
حضور يك دروازه بان جديد در تيم محدود شوند. در روسيه هواداران اين 
تيم مى گويند كه آكينف بايد از فهرست بازيكنان تيم ملى كنار گذاشته 
شود و اين تيم با چنين دروازه بانى آينده خوبى در جام جهانى ندارد. از 
طرفى حتى اكانت رسمى فيفا در توئيتر هم با انتشار پستى در اينترنت، 
بر ضرورت نياز روسيه براى پيدا كردن جايگزينى براى آكينف تاكيد كرد. 

فيفا ساعاتى بعد از اين مســابقه ويدئويى را منتشر كرد كه مهارت هاى 
بالاى يك هوادار جوان روســى را در ميان تماشــاگران بازى پرتغال و 
نيوزيلند در گرفتن توپ ارسالى به جايگاه نشان مى داد و كپشن«آكينف 
جديد؟» را براى آن انتخاب كرد. حركتى كه شايد چندان به مذاق تيم 
ملى روسيه هم خوش نيامد. مسابقه روسيه با مكزيك در كازان برگزار 
شد ولى تعدادى از گروه هاى موسيقى در ســوچى براى حفظ روحيه 
هواداران روســى در غروب سوچى به نوازندگى مشــغول شده و سعى 
كردند عملكرد فاجعه بار آكينف را از ذهن مردم پاك كنند. چرچسوف 
مربى روسيه گفت كه تيمش اين اتفاق را فراموش مى كند. او مدعى شد 
كه تيمش قلب هواداران را تسخير كرده و به نزديكى هرچه بيشتر مردم 
و تيم ملى روسيه در ماه ژوئن در جريان برگزارى جام كنفدراسيون ها 

اشاره كرد.«فكر مى كنم دلايل زيادى به مردم براى خوشبين بودن به 
اين تيم قبل از جام جهانى سال آينده داديم»  شايد بزرگ ترين آسيبى 
كه حذف شدن از جام كنفدراسيون ها براى روســيه به همراه داشته، 
لطمه زدن به غرور فراوان روسهاســت. پيش از اين مقامات فدراسيون 
فوتبال روســيه مى گفتند كه امتياز ميزبانى جام جهانى مى تواند براى 
اين تيم همان انگيزه اى را كه كره جنوبى براى صعود به نيمه نهايى در 
جام جهانى 2002 از آن برخوردار بود، ايجاد كند. اما بعد از حذف شدن 
از جام كنفدراسيون ها، شــايد بايد دراين انتظارها تجديد نظر كرد. در 
تاريخ جام هاى جهانى تنها يك بار تيم ميزبان ( در جام جهانى آفريقاى 
جنوبى 2010) از صعود از مرحله گروهى بازمانده است. روسيه اميدوار 

است دومين تيم تاريخ در ثبت اين ركورد نام نگيرد.

 نيمه نهايى جام كنفدراسيون ها

جدال «ويدال»  و «رونالدو»  با قضاوت  ايرانى ها

امير توكليان: ورزش را سياسى نكنيم
ايسنا : مربى خراسانى تيم ملى كشتى آزاد كشورمان گفت: بايد از 
سياسى كردن دوباره ورزش جلوگيرى شود زيرا اثرات زيان بار آن تا 

مدت ها بر پيكره ورزش خواهدماند.
امير توكليان گفت: فارغ از نتيجه اى كه تاكنون كسب شده و بعد از 
اين رقم خواهدخورد بايد بگويم كه صرفا حضور اتفاقى خوب و نيكو 
براى كشتى خراسان اســت. پيش از اينكه بخواهيم نقدى را متوجه 
كسى كنيم بايد ابتدا بررسى كنيم و بسنجيم كه كشتى خراسان در 

چه جايگاهى قرار دارد؟
  وى در رابطه با عملكرد هيئت كشــتى اســتان و تغييراتى كه در 
سال هاى اخير در مسند رياست اين هيئت اتفاق افتاده تصريح كرد: 
نبايد صورت مسئله را پاك كنيم، به فدراسيون كشتى كافى است نگاه 
كنيم. رسول خادم، فردى باســابقه در رشته كشتى به عنوان رئيس 
فدراسيون كشتى كشورمان از روزى كه بر اين مسند نشسته نتايج 
تيم هاى ملى كشتى بانوان و آقايان چه در آزاد و چه در فرنگى كاملا 
مشخص است. كارنامه فردى مثل رسول خادم ثابت مى كند كه كار 

را بايد به كاردان سپرد.
صحبت من كلى اســت و در خصوص كل ورزش كشور است، كاش 
ورزش را سياسى نكنيم. سياســى كردن ورزش ظلم به آن است كه 

دودش به چشم ورزش مى رود.

چابهار ميزبان 10 كشور خارجى در 
كشتى آزاد جام يادگار امام

ايسنا : سومين دوره رقابت هاى بين المللى كشتى آزاد جام يادگار 
امام امروز  در منطقه آزاد چابهار   برگزار مى شود.

كشــورهاى اوكراين ، ايتاليا، تاجيكســتان، روســيه، مغولستان، 
قرقيزســتان، مجارستان، آذربايجان، گرجســتان، ارمنستان و تيم 
منتخب غرب آسيا در كنار پنج تيم از ايران (سه تيم الف، ب و ج ايران، 
تيم منطقه آزاد چابهار و تيم روستايى عشايرى) به صورت تيم به تيم 

با هم در چهار گروه به رقابت مى پردازند.
با توجه به حضور بيش از 10كشــور خارجى كه بيشتر از كشورهاى 
صاحب نام دنيا هستند اين مســابقات معتبرترين تورنمنت كشتى 

اتحاديه جهانى در رده  سنى نوجوانان محسوب مى شود. 

حدادى و بهرامى امتيازآورترين 
بسكتباليست هاى آسيا

 ورزش: ســايت فدراســيون جهانى بســكتبال در گزارشــى به 
امتيازآورترين بازيكنان قاره كهن در يك دهه گذشــته اشاره كرده 
كه حامد حدادى و صمد نيكخواه بهرامى دو نفر اول هستند. در اين 
گزارش حامد حدادى به عنوان امتيازآورترين بازيكن آســيا از سال 
2007 شناخته شده كه با كسب 649 امتياز بالاتر از صمد نيكخواه 

بهرامى و ژيان ليان چينى قرار دارد. 

سونامى از مسابقات جهانى هم دست خالى برمى گردد
بى مدالى ادامه دار عاشورزاده 

ورزش: فرزان عاشــورزاده،تكواندوكار وزن دومتيم ملى كشورمان 
دررقابت هاى قهرمانى جهان با ســه پيروزى متوالى به  مرحله يك 
چهارم نهايى راه پيدا كرد اما  در اين مرحله برابر ميخايل آرتامانوف 
از روســيه قرار گرفت و در حالى كه مدت زمان كمى براى ريكاورى 
داشــت، بازنده ميدان را ترك كرد و حذف شــد  تا مثل رقابت هاى 

المپيك ريو دستش از مدال كوتاه بماند.

 جام كنفدراسيون ها بدون روسيه هم 
زنده مى ماند

ورزش: آخرين دوشنبه جام كنفدراســيون ها يك روز تعطيل براى تيم هاى 
شركت كننده در اين رقابت ها بعد از پايان بازى هاى مرحله گروهى به شمار 
مى رفت. اين تعطيلى فرصت خوبى بود تا گروهى از مقامات عاليرتبه و مهم فيفا 
در سنت پترزبورگ به كارهاى تفريحى مشغول باشند و كريستيانو رونالدو هم 
در اردوى پرتغال سرگرم اهداى جايزه به ديگران شود. در جام كنفدراسيون ها 
معمولا خيلى راحت مى توان پيش بينى كرد كه چه كسى جايزه بهترين بازيكن 
زمين را در پايان هر مسابقه دريافت مى كند، به خصوص كه اين انتخاب با راى 
گيرى از مردم در شبكه هاى اجتماعى انجام مى شود. به همين خاطر به هيچ 
وجه تعجب برانگيز نبوده كه ســتاره هاى بزرگ معمــولا در اين تورنمنت به 
عنوان برترين بازيكنان ميدان معرفى شده اند و رونالدو در هر سه بازى پرتغال 
اين جايزه را به خود اختصاص داده است. با اين وجود كاپيتان پرتغال با اهداى 
جايزه اش در آخرين بازى اين تيم به برناردو سيلوا كه در جريان بازى با نيوزيلند 
در لحظه زدن دومين گل تيمش مصدوم شد، حركت سخاوتمندانه اى انجام 
داد. شايد رونالدو احساس كرده بود كه سيلوا بيشتر از او در اين بازى شايسته 
قرارگرفتن در كانون توجه و اهميت عمومى بوده يا شايد اصلا اين همه جايزه در 
موزه اختصاصى اش فضاى كافى نداشته است.  به هرحال جام كنفدراسيون ها 
بدون حضور روسيه در تورنمنت هم به حيات خود ادامه مى دهد. و جالب اينكه 
در كشورى كه به خاطر گذشته كمونيستى خود، به محتاط بودن و محافظه گرى 
در جهان شهرت پيدا كرده، با قدم زدن در «گوركى پارك»مسكو در يك بعد از 
ظهر تابستانى، مى توان به حقايق متفاوت ديگرى در مورد روسيه پى برد. اگر 
تعداد غيرقابل شمارش دوچرخه سواران يا پسربچه هايى كه با سرعتى برق آسا 
با اسكيت بوردهايشان از كنارتان عبور مى كند، آزارتان ندهد، «گوركى پارك» 
در كرانه رودخانه مسكو يكى از بهترين مناطق ممكن براى شناخت هرچه بيشتر 
روس هاى امروزى اســت. درصد زيادى از جوانان روسى در فضاهاى مختلف 
اين پارك بسيار بزرگ درحال  انجام ورزش هايى نظير ژيمناستيك، واليبال 
ساحلى و فوتبال پنج نفره بوده و در هر گوشــه پارك، عده اى زياد به تماشاى 
نوازندگى گروههاى مختلف موسيقى يا اجراهاى خيابانى ديگر مشغول هستند. 
ترديدى نيست كه حتى حذف روسيه از جام كنفدراسيون ها هم نمى تواند اين 

دلخوشى هاى ساده تعطيلات آخر هفته را از نسل جوان روسيه بگيرد.
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 قهرمانى
 الهه منصوريان 

در ليگ حرفه اى 
ووشوى چين

ورزش: الهــه منصوريــان، لژيونــر 
ووشــوى ايران كه به عنــوان لژيونر 

ووشــوى ايران در ليگ حرفه اى چين حضور دارد توانست به بازى فينال اين 
رقابت ها راه يابد. او در اين مرحله با حريــف چينى خود در فينال مبارزه  كرد 
كه توانست در اين مبارزه نيز حريف خود را شكست داده و به مدال طلاى ليگ 

حرفه اى ووشوى چين دست يابد.
 الهه منصوريان با شكست حريف قدرتمند چينى كه عنوان قهرمانى جوانان 
جهان را در كارنامه خود داشت به مدال طلاى ليگ حرفه اى چين دست يافت 

و عنوان بهترين ووشوكار وزن 52 كيلوگرم را از آن خود كرد.

 عطايى: از نتيجه 
راضى هستم

ورزش: بهروز عطايى، ســرمربى تيم 
واليبال جوانان ايران در مورد پيروزى 
3 بر 2 شاگردانش مقابل آرژانتين در 
سومين روز مسابقات قهرمانى جوانان 

جهان گفت: مسابقه زيبايى بود. آرژانتين تيم بسيار خوبى است.
او ادامه داد: بازيكنان من در اين بازى نتوانستند آنچه را كه برنامه ريزى كرده 
بوديم، اجرا كنند ولى از نتيجه راضى هستم. ما با عنوان تيم نخست گروه راهى 

مرحله دوم شديم.
رسول آقچه لى، كاپيتان تيم جوانان ايران هم گفت: ما به اينجا آمديم تا همه 
مسابقات را ببريم و همين كار را نيز انجام داديم. مسابقه خوب و در عين حال 

سختى بود. ما با عمل به توصيه هاى كادر فنى برنده شديم.

حجى زواره: حريف 
مصرى طلاى جهان را 

از من گرفت
مهر: تكوانــدوكار وزن پنجم تيم ملى 
كشورمان گفت: شــرايط بسيار خوبى 
براى كسب دومين طلاى جهان داشتم 
كه متأسفانه حريف مصرى با آن حركت 
خطا مانع از آن شد تا به اين خواسته برسم.

مسعود حجى زواره گفت: در سه مبارزه متوالى حريفانى از جزاير موريس، پاكستان 
و صربستان را شكست دادم و در مبارزه با رقيب مصرى در حالى كه با اختلاف پيش 
بودم، روى ضربه خطاى حريف موفق به ادامه مسابقات نشدم.  فقط زمان ضربه خطا 
را به ياد دارم و با اين ضربه نزديك به 5 دقيقه بى هوش بودم و ديگر چيزى متوجه 
نشدم.  بعد از مراجعه به بيمارســتان و انجام تمهيدات لازم، الان شرايط بهترى از 
قبل دارم و با گردنبند طبى بايد چند روزى را پشــت سر بگذارم تا  بهبودى كامل 

بدست آيد.

 آتش اختلاف با كيانوش دامن انوشيروانى  را گرفت

فدراسيون به دنبال سرمربى جديد تيم ملى وزنه بردارى
هاشم رســائى فر:  اختلافــات كهنه بين 
انوشيروانى و رستمى در تيم ملى وزنه بردارى 
در جلسه شــوراى فنى و با رأيى كه اين شورا 
صادر كرد  به اوج خود رســيد و با استعفاى 
سجاد انوشيروانى از ســمتش در رأس كادر 
فنى تيم ملى خاتمه يافت! اينكه فدراسيون 
وزنه بردارى و شــخص على مــرادى تمايل 
زيادى داشته و دارد تا خواسته هاى كيانوش 
رســتمى را به عنوان يك قهرمــان المپيك 
برآورده نمايد بر هيچ كســى پوشيده نيست 
و هيچ ايرادى هم نمى تــوان بر آن وارد نمود 
اما اينكه در تقابل ورزشكار و مربى به وضوح 
طرف ورزشــكار را بگيرى به اعتقاد خيلى از 
كارشناسان مى تواند آسيب زا باشد. حرف و 
دليل استعفاى انوشيروانى هم به واقع همين 
است.على مرادى وقتى در جلسه شوراى فنى 
براى اولين بار حرف از حق وتو براى خودش 
به ميان مــى آورد و در نهايــت تصميمى را 
كه شــوراى فنى مى گيرد را به راحتى قبول 
مى كند اين يعنى اينكه رئيس فدراســيون 
از همان ابتدا به دنبال اين بوده كه خواســته 
هاى كيانوش رستمى را برآورده نمايد! حق 
وتو هم براى اين بوده تا اگر شوراى فنى رأى به 
تمكين و بازگشت به تمرينات تيم ملى براى 
رســتمى داد راهى براى حمايت از كيانوش 
وجود داشته باشد! همه اين ها در مجموع به 
اين منتهى شد تا سرمربى تيم ملى در نهايت 

تصميم به كناره گيرى بگيرد.
اگرچه موضوع قبول يا رد اســتعفاى سجاد 
انوشيروانى از سمتش در تيم ملى وزنه بردارى 
منوط به تصميمى است كه شوراى عالى فنى 
فدراسيون شنبه اتخاذ خواهد كرد اما از اظهار 
نظرهايى كه دو طرف (مرادى و انوشيروانى) 

در اين مورد داشــته اند اين چنين بر مى آيد 
كه فدراســيون وزنه بردارى بايــد به دنبال 
جايگزينى براى انوشــيروانى از روز شنبه به 
بعد باشد. اقدامى كه شــايد خيلى زودتر از 
اين و بعد از علنى شــدن استعفاى سرمربى 
تيم ملى صورت پذيرفته و بعيد نيست بزودى 
نام ســرمربى جديد تيم ملى وزنــه بردارى 

اعلام شود! 
 *مرادى: وزنه بردارى ايران قائم به فرد 

نيست
على مرادى، رئيس فدراســيون وزنه بردارى 
دربــاره اســتعفاى ســجاد انوشــيروانى از 

سرمربى گرى تيم ملى وزنه بردارى بزرگسالان 
گفت: در اين رابطه صحبت كرديم و قرار شد 
وى كناره گيــرى اش را به صــورت مكتوب 
اعلام كند و سپس در شوراى فنى در اين باره 

تصميم گيرى و بحث شود.
وى ادامه داد: اين موضوع نبايد به اين شكل 
رسانه اى مى شد و بايد در آرامش بعد از طرح 
در شوراى عالى و تصميم گيرى در خصوص آن 

به رسانه ها انتقال پيدا مى كرد.
رئيس فدراســيون وزنه بردارى در پاسخ 
به اين ســؤال كه آيا چنيــن تغييراتى در 
اين بازه زمانى كوتاه تا مســابقات جهانى 

به ضرر وزنه بــردارى نيســت، گفت: اين 
طور نيســت، حتى زمانى كه مى خواستيم 
انوشيروانى را بياوريم انتقادات زيادى به 
جوانى و كم تجربگــى او پيش از المپيك 
مى شد. خوشبختانه آنقدر پتانسيل بالايى 
در وزنه بــردارى داريم كــه وزنه بردارى 
ايران چشــم و چراغ وزنه بــردارى جهان 

است.
على مرادى تصريح كــرد: وزنه بردارى ايران 
قائل به فرد نيست، كارهاى زيرساختى خوبى 
در وزنه بردارى انجام شــده است و در بحث 
مربيگرى و كادر فنى هم چنين مســائلى در 

دستور كار است. البته نقاط ضعف و قوتى هم 
وجود دارد كه بايد برطرف شود اما دوستانى 
كه اصرار به نبودن دارند از نظر ما مشكلى براى 

جدايى ندارند.
*انوشــيروانى: قراردادى نداشتيم كه 

بخواهم استعفا كنم
ســجاد انوشــيروانى، ســرمربى تيــم ملى 
وزنه بردارى درباره استعفايش از سرمربيگرى 
تيم ملى وزنه بردارى گفت: قراردادى نداشتيم 
كه بخواهم استعفا كنم. از روز اول امروز و فردا 
كردند و حالا هم خيلــى راحت كناره گيرى 
خودم را اعلام مى كنم و بــراى وزنه بردارى 

آرزوى موفقيت دارم.
وى ادامه داد: حرمت شاگردى و استادى در 
تيم ملى از بين رفته بود و براى اينكه جايگاه 
و شأن  مربيگرى حفظ شــود و بيشتر از اين 
اين موضوع از طــرف من ادامــه پيدا نكند، 
كناره گيرى كردم. هدف من اين بود كه تيم 
ملى در مسير درســت قرار گيرد و اميدوارم 
ورزش ايران بيشــتر از اين از چنين مواردى 

متضرر نشود.
ســرمربى تيم ملى وزنه بردارى تصريح كرد: 
اميــدوارم تيم ايــران در مســابقات جهانى 
موفق باشد و خوشحالم تا به امروز خدمتكار 
خوبى براى وزنه بردارى بــوده ام. دغدغه من 
رشــد و پيشــرفت وزنه بردارى است و حتى 
قدم كوچكى در اين مســير برداشته باشيم 

خوشحال هستم.
انوشــيروانى در پاسخ به اين ســؤال كه اين 
موضــوع را بــا مــرادى رئيس فدراســيون 
وزنه بردارى مطرح كرده است يا نه گفت: بله، 
خيلى كوتاه صحبت كرديم و او موافقت كرد و 

گفت مشكلى نيست.
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نگرانى فيفا پيش از فينال جام كنفدراسيون ها
امان از چمن ورزشگاه سنت پترزبورگ 

مقامات فيفا روز دوشنبه اعلام كردند كه زمين چمن ورزشگاه ســنت پترزبورگ كه يك ماه پيش به منظور 
شروع رقابت هاى جام كنفدراسيون ها بازسازى شده بود، در جريان برگزارى اين رقابت ها آسيب جديدى ديده 
ولى مسئولان تلاش مى كنند تا هر طور شده اين ورزشــگاه را براى بازى فينال اين رقابت ها در روز يكشنبه 
آماده كنند. ورزشگاه 68 هزار نفرى كه محل انجام بازى هاى زنيت سنت پترزبورگ به شمار مى رود، يكى از 
استاديوم هاى اصلى جام جهانى 2018 خواهد بود. ولى در ماه هاى اخير استاديوم كريستوفسكى تقريبا حتى 
يك روز بى دردسر را هم پشت سر نگذاشته است. به گفته فيفا، تجهيزات گلخانه اى در تمامى بخش هاى ضعيف 
و آسيب ديده نصب شده و چراغ هاى مخصوص رشــد چمن هم به طور دائم روشن نگه داشته شده اند. ظاهرا 
شرايط بارانى سنت پترزبورگ در روزهاى اخير به رشد چمن در مناطق آسيب ديده هيچ كمكى نكرده است. 

گزارش اختصاصى خبرنگار قدس از 
حذف ميزبان جام كنفدراسيون ها

فراخوان عمومى 
روس ها براى 
اخراج آكينف! 



 جامعه/ محبوبه علی پور 
 بنابر شــواهد موجود گردشگری 
ســامت از عرصه هــای پرطرفدار 
اقتصادی در ســال های اخیر محسوب می شود، 
چنان که طبق آمار موجود درآمد حاصل از این 
حوزه در جهان حــدود 200میلیارد دلار برآورد 
می شود؛ همچنین عرصه یادشده بیش از هشت 
درصد از سهم اشتغال جهان را به خود اختصاص 

می دهد. 

 خوان پررونق گردشگری سلامت
دکتــر جال نائلی، رئیــس اداره همکاری های 
اقتصادی امــور بین المللی وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی دراین باره می گوید: 
گردشگری سامت بخشی از صنعت گردشگری 
اســت که درحال حاضر به سرعت در جهان رو 
به گســترش اســت و از عرصه های درآمدزا و 
توســعه ای محسوب می شــود، چنان که پس 
از صنعــت خــودرو و تجارت اســلحه جایگاه 
ســوم را داراســت؛ از این رو همسو با رشد این 
صنعت،عرصه گردشــگری ســامت نیز رشد 
خواهد داشت، چنان که امروزه این حوزه هرساله 

بیش از 9 درصد رشد را تجربه می کند.
 از همیــن رو کشــورهای متعــدد درصــدد 
ســرمایه گذاری در این مقوله هستند. چنان که 
ترکیه در ســال 2014درآمدی حدود 4 میلیارد 
و700 میلیون دلار درآمد از محل گردشــگری 
سامت کسب کرد، یعنی حدود12 درصد درآمد 
صنعت گردشگری این کشور به حوزه گردشگری 

سامت مربوط می شود. 
وی خاطرنشان می کند:در کشورهای منطقه هند، 
ترکیــه، اردن و امارات را می توان ســکاندار این 
حوزه دانست؛ همچنین کشورهای آسیای جنوب 
شــرقی، آمریکای جنوبی و اروپای شرقی در این 
حوزه فعالند به طوری که کشــورهای آمریکای 
جنوبی در زمینه جراحی زیبایی و اروپای شرقی 
درحوزه دندانپزشــکی و برخی خدمات زیبایی 

مقصد گردشگری محسوب می شوند.
 از این رو با توجه به روند رو به رشد این صنعت 
چشم انداز گردشگری سامت نیز قابل اطمینان 
و مناسب است، البته باید توجه داشت جوامعی 
کــه می خواهند در بازی آینده ایــن بازار موفق 
شــوند باید دو مقوله را در نظر بگیرند، نخست 
خدمات خود را به قیمت مناســب ارائه دهند و 
سپس کیفیت مطلوب داشــته باشند که توان 
جذب گردشگر را دارا باشند، چنان که هندوستان 
بر ارائه خدمات با قیمت مناســب تمرکز کرده و 

در ســال های اخیر پاکستان در زمینه عمل های 
جراحی قلــب و عروق فعالیت رقابتی داشــته 
اســت؛ همچنین در آمریکا به دلیــل بازار باز و 
آزاد اقتصادی در حوزه سامت شهروندان کشور 
برای دسترسی به خدمات ارزان تر به کشورهای 
آمریکای جنوبی همانند برزیل و مکزیک ســفر 
می کنند، به طــوری که این خدمات حدود یک 

سوم کشور آمریکا ارائه می شود.

 عراقی ها بیشترین مسافران سلامت
درحال حاضر درآمد کشــور ما از گردشــگری 
ســامت بیش از ۵00 میلیون دلار اســت که 
نسبت به آمارهای جهانی رقم چندان چشمگیری 

نیست.
دکترنائلی با اشاره به سیمای گردشگری سامت 
کشــور می گوید:در کشور ما آمار دقیق و کاملی 
دراین باره وجود ندارد، از این روبر اساس اطاعات 
ثبت شــده بیماران در وزارت بهداشت می توان 
تخمین زد. بیشترین تعداد بیماران از کشورعراق 
و ســپس آسیای میانه هستند؛ البته این داده ها 
شــامل اتباع کشور افغانســتان نیست، چرا که 
شــاید نتوان این افراد را تنها به عنوان گردشگر 
سامت محسوب کرد؛ همچنین بیماران حاشیه 

خلیج فارس در گذشته بیشتر مراجعه می کردند 
که حال این قضیه دســتخوش برخی تغییرات 
شده اســت. به هرحال اگر بتوانیم سیستم ثبت 
بیماران را در مراکز محدود مستقر کنیم خود به 
خود می توانیم به آمار دقیق تری دسترسی داشته 

باشیم. 
وی ادامــه می دهد: برهمین اســاس در ســال 
گذشته بیش از 2 میلیون نفر ویزا به مقصد ایران 

برای عراقی ها صادر شــده که مطابق اطاعات 
و داده هــای وزارت خارجــه 1۵ درصــد این ها 
برای استفاده از مقاصد ســامت سفر کرده اند؛ 
 البته تعدادی نیز به عنــوان مقاصد درمانی ویزا 
می گیرند، اما اهدافشان این مقوله نیست و تنها 
 به دلیل تســهیل در ســفر به این مسئله اشاره 
کرده اند. چنان که برخی گردشگران عراقی نیز 
با هدف درمان به کشــور ما سفر کرده اند اما این 
مسئله را به هنگام دریافت ویزا اظهار نکرده اند. به 
این ترتیب می توان پیش بینی کرد هر ساله 300 
هزارنفر از اتباع عراقی برای اســتفاده از خدمات 
ســرپایی و بستری به کشــور ما سفر می کنند؛ 
همچنین تخمین زده می شود که نصف این میزان 
را گردشگرانی از کشورهای آسیای میانه به خود 

اختصاص می دهند. 

 تسهیل مسیر سرمایه گذاری
ســرمایه گذاری درحوزه گردشگری سامت از 
موارد درآمدزایی است که سرمایه گذاران بسیاری 

را درجهان به سمت خود جلب می کند. 
دکتر نائلــی، رئیس اداره همکاری های اقتصادی 
امــور بین المللــی وزارت بهداشــت، در زمینه 
وضعیت سرمایه گذاری دراین حوزه خاطر نشان 

می کند: بعد از برجام و رفع تحریم ها کشورهای 
مختلف اقبال بسیاری برای همکاری با کشور ما 
نشان می دهند؛ همچنین در داخل کشور اتفاقات 
خوشایندی دراین زمینه افتاده چنان که وزارت 
اقتصــاد و دارایی در قانون بودجه ســال 96 به 
بخش خصوصی فرصت هایی اختصاص داده تا از 
تسهیات خارجی استفاده کند و این امر می تواند 
بستر مناسبی برای جلب سرمایه گذاری خارجی 
محسوب شود؛ همچنین از سال گذشته با تشکیل 
ســتاد ســرمایه گذاری خارجی، نحوه و جریان 
مذاکره با شرکت های خارجی را برای جذب منابع 
از کشــورهای مختلف در حوزه سامت تعریف 
کردیم و براین اساس با شرکت های سرمایه گذار 

وارد مذاکره شدیم. 
ســال گذشــته نیز طی برگزاری»همایش ملی 
معرفــی فرصت هایی ســرمایه گذاری در بخش 
سامت«13 تفاهمنامه برای ساخت بیمارستان 
و مراکز درمانی به امضا رســید که بخش هایی از 
آن درحال اجراســت و امیدواریم سال جاری با 
مصوبه شورای عالی اقتصاد بتوانیم عملیات آغاز 

چند مورد ازاین پروژه ها را کلید بزنیم.
وی می افزایــد: درحال حاضر بیشــتر بر مقوله 
سرمایه گذاری و حضور شــرکت های خارجی 
تأکید می شــود تا اجرای پروژه هــای درمانی 
و این امری طبیعی اســت، چرا که به تازگی از 
فضای تحریم خارج شــده و تجربه چندانی در 
ایــن حوزه نداریم و هنوز ســرمایه چندانی نیز 
وارد کشور نشده اســت؛ البته بخش خصوصی 
مــا نیز در ایــن قضیه فعال شــده از این رو به 
نظر می رسد بخش بیمارســتان سازی از اقبال 
بیشتری درحوزه سرمایه گذاری ها برخوردار باشد. 
به هرحال مهم ترین بحث در جلب مشارکت های 
خارجی مقوله مجوزهای مالی است که در اوایل 
ماه گذشته نیز مصوبه وزارت اقتصاد و دارایی به 
دستگاه های اجرایی اباغ شده که براساس قانون 
بودجه ســال 96؛ بخش خصوصی از الزام ارائه 
طرح های اقتصادی خود در زمینه های مختلف 

به شورای عالی اقتصاد معاف شده است.
در نتیجه وقتی این شــرکت ها از پشتوانه مالی 
برخوردار باشــند چنانچه به فعالیــت درحوزه 
سامت رغبت داشته باشند، می توانند با متقاعد 
ساختن وزارت بهداشت مبنی براین که طرح های 
یادشده منجر به توسعه خدمات سامت می شود 
مجوزهایــی را دریافت کننــد. در پی تأیید این 
مجوزها نیز با مراجعه به وزارت اقتصاد و دارایی 
می تواننــد از تضامیــن بانکی معتبــر و دولتی 

برخوردار شوند. 

قدس از ضرورت توجه سرمایه گذاران به یک بازار جهانی گزارش می دهد

سهم ناچیز ایران از بازار 200 میلیارد دلاری گردشگری سلامت 
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جامعه

آنچه می خوانید

پــس  ســامت  گردشــگری 
از صنعــت خــودرو و تجــارت 
در  را  ســوم  جایــگاه  اســلحه 
دنیــا داراســت. کشــور ما هم 
ظرفیت های متعددی برای جذب 
سرمایه گذاران در این خصوص 
دارد اما هنوز ســهم ما از بازار 
200میلیارد دلاری گردشگری 
ســامت در جهــان تنهــا ۵00 

میلیون دلار است.

معاون مرکز پیشگیری و درمان سازمان بهزیستی :
تعداد کودکان معتاد زیر ۱۵ سال باید مشخص 

شود
ایلنا: معــاون مرکز 
پیشــگیری و درمان 
با  بهزیستی  سازمان 
اشاره به اعام آخرین 
آمار معتادان کشــور 
گفت: عدد اعام شده 
از سوی ستاد مبارزه 
آمار  مخــدر  مواد  با 
مواد  مستمر  مصرف 
مخدر است و مصرف 

تفننی در آن گنجانده نشده است.
محســن روشــن پژوه بیان داشــت: در آخرین آمار ســتاد مبارزه 
با مــواد مخدر تعــداد معتــادان کشــور 2 میلیــون و ۸0۸ هزار 
نفــر اعام شــد؛ اما باید توجه داشــت کــه این تعــداد مربوط به 
مصرف کنندگان مســتمر موادمخدر اســت و با توجــه به اینکه در 
 کشــور ما اعتیاد جرم محسوب می شــود عددها با آمار دقیق فاصله 

دارد.
وی تأکیــد کــرد که کم  گزارش دهی از ســوی مــردم در خصوص 
مصرف مواد مخدر همواره مطرح بوده اما در آخرین پیمایش میزان 
کم گزارش دهی کمتر شده است؛ همچنین این عدد شامل افراد 1۵ تا 
64 سال می شود و برای بررسی آمار معتادان زیر 1۵ سال نیاز به ورود 

آموزش و پرورش است.

یک مسئول سازمان بهزیستی اعلام کرد
پرداخت مستمری 400 هزار تومانی به کودکان 

بی سرپرست دارای »امین موقت«
کل  یر مد : یســنا ا
دفتر امــور کودکان، 
نوجوانــان و خانواده 
بهزیستی  ســازمان 
مستمری  افزایش  از 
کــودکان و نوجوانان 
سرپرســت  بــی 
خانــواده  دارای 
میــن  ا ( ین یگز جا
و  داد  موقت( خبــر 
گفت: در سال جاری 

مســتمری این کودکان و نوجوانان از 300 هزار تومان به 400 هزار 
تومان افزایش یافت تا در این شــرایط خانواده ها برای نگهداری آن ها 

مشکات مادی کمتری داشته باشند.
محمــد نفریه گفت: در مجمــوع در مراکز بهزیســتی 10 هزار 
کــودک و نوجوان زندگــی می کنند؛ همچنیــن در حال حاضر 
1۵ هزار نفر از کودکان و نوجوانان بی سرپرســت یا بدسرپرست 
 همراه بــا خانواده هایی که سرپرســتی آن ها را تقبــل کرده اند، 

زندگی می کنند.

فرصت ثبت نام آزمون استخدامی تمدید شد
فرصت  تســنیم: 
ثبت نام در چهارمین 
اســتخدامی  آزمون 
کشور تا روز یکشنبه 
11 تیــر 96 تمدید 
همچنیــن  شــد، 
آموزش وپــرورش در 
این آزمون ۸200 نفر 

را جذب می کند.
ثبت نام برای چهارمین 

آزمون استخدامی دســتگاه های اجرایی کشور از شامگاه دوشنبه )29 
خرداد 96( آغاز شد و تا ۵ تیر 96 ادامه داشت و براین اساس 11 دستگاه 

اجرایی اقدام به جذب نیرو می کنند.
حسین توکلی مشــاور عالی سازمان سنجش گفت: ضمناً آن دسته 
از داوطلبانی که قباً نســبت به ثبت نام اقدام کرده اند، می توانند در 
صورت تمایل تا تاریخ فوق، نســبت به مشاهده و ویرایش اطاعات 

ثبت نامی خود اقدام کنند.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس عنوان کرد
دفن زباله های بیمارستانی گرفتار سوء مدیریت

عضو  ملــت:  خانه 
و  بهداشت  کمیسیون 
درمان مجلس با انتقاد 
از ســوء مدیریــت در 
جمع آوری پسماندهای 
بیمارستانی،گفت: دفن 
بیمارستانی  زباله های 
بایــد بــا مشــارکت 
و  مراکزدرمانــی 
شهرداری ها انجام شود.

همایون هاشمی با اشــاره به اینکه دفن زباله های شهری برعهده 
شهرداری قرار دارد، افزود: اما دفن زباله های صنعتی، بهداشتی و 
مراکز صنعتی دارای هزینه های بسیاری است که به طور معمول 
باید به شکل مشــارکتی میان بیمارستان ها و شهرداری ها انجام 
شــود، البته اخذ مبالغ خارج از عرف از مســئولان بیمارستان ها 
 برای دفع زباله ها ازســوی شــهرداری به هیچ عنوان قابل تأیید

 نیست. 
وی با اشاره به اینکه در طی دو دهه گذشته نظامات شهری و خدمات 
اجتماعی دچار ســوء مدیریت شده اســت،گفت: درخصوص جمع 
آوری پسماندهای بیمارستانی قوانین به میزان کافی وجود دارد، اما 
به دلیل ســوء مدیریت ها در دستگاه ها مشکاتی دراین حوزه وجود 
دارد؛ بنابراین بهره گیری از فناوری های پیشرفته برای امحای زباله های 

بیمارستانی حایز اهمیت است .

خبر

جامعه- مریــم آزاد: به دلیــل محرز نشــدن لو رفتن 
 پرســش های امتحانی سال ســوم دبیرســتان این مقوله
 نتیجه ای بر نمرات امتحانات دانش آموزان نخواهد داشت .

سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان این 
مطلب به خبرنگار ما گفت: با توجه به جلســه مشترکی که 
در کمیته آموزش و پرورش کمیســیون آموزش و تحقیقات 
با حضور مســئولان مربوطه آموزش و پــرورش و پلیس فتا 
برگزار شد ؛ پلیس فتا طی گزارش مبسوطی در این خصوص 
تأکید کرد که مســئله لورفتن پرسش ها به شکل یادشده در 
فضای مجازی نبوده بلکه افرادی سودجو پرسش های امتحانی 
سال های قبل را منتشر کرده و به فروش رساندند که با توجه 
به پیگیری های پلیس این افراد دستگیر شدند اما هیچ کدام 
از این پرســش ها مربوط به امتحانات سال جاری نبوده است. 
حمایت میرزاده، افزود: با توجه به گستردگی فعالیت آموزش 
وپرورش در فصل امتحانات با وجود مراقبت های بسیار، مسئله 
افشای پرســش های امتحانی در یکی از دروس و در یکی از 

شهرستان های جنوبی مطرح شده در حالی که به دلیل حضور 
دانش آموزان در جلسه امتحان در عمل امکان استفاده از تصاویر 

منتشر شده از پرسش های این درس وجود نداشته است. 
عبدالرســول عمادی ، رئیس مرکز آزمون وزارت آموزش و 
پرورش نیز در تأیید انتشار پرسش های چند امتحان برروی 
سایت ها به خبرگزاری میزان گفت: متخلفان در حوزه اجرا 
شناسایی شــدند و پس از این پیگیری ها در بخش حقوقی 
وزارت آمــوزش و پرورش صورت خواهد گرفت. همچنین با 
همکاری پلیس فتا برخی از گردانندگان این سایت ها بازداشت 
شده اند که پرسش های فروخته شده نیز جعلی بودند. البته در 
صورتی که کسی نسبت به این موضوع مدعی یا شاکی باشد 

می تواند به پلیس فتا برای پیگیری مراجعه کند.
سرهنگ حسین رمضانی نیز دراین باره تأکید کرده است: یکی 
از موضوعات و مشکاتی که در خرداد امسال پیش آمد و در 
خرداد سال گذشته نیز در فضای مجازی با آن مواجه بودیم، 

بحث فروش سوالات امتحانات نهایی در فضای مجازی بود. 

معاون امور بین الملل و حقوقی پلیس فتا ناجا گفت: مطابق 
تحقیقات انجام شده تمام مواردی که در فضای مجازی انتشار 
پیدا کرده، پرســش های امتحان نهایی نبود بلکه همه این 
اقدامات با نیت کاهبرداری و ســودجویانه توسط مجرمان 

صورت گرفته است. 
وی افــزود: ما تمام نمونه پرســش های کاهبــرداران را با 
مسئولان آموزش و پرورش تطبیق دادیم و فقط در یک مورد 
پرســش ها لو رفته بود و آن هم در یک شهرستان کوچک 
در یکی از اســتان های جنوبی کشور بود که در واقع از زمان 
لو رفتن پرسش ها تا آغاز امتحانات دانش آموزان، زمان بسیار 
کمی باقی مانده بود. چنانکه پرســش ها به صورت واقعی به 
دست دانش آموزان همان شهرستان کوچک نیز نرسیده بود 
و پلیس فتای این استان خیلی سریع آن فرد را شناسایی و 

دستگیر کرد و تحویل مقام های قضایی داد. 
 وی با اشاره به دستگیری ۸ نفر از افراد کاهبردار در کشور 
و شناسایی ده نفر دیگر در این زمینه گفت: براساس مصوبات 
کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس، تصمیم بر 
این شد که وزارت آموزش و پرورش به منظور برطرف سازی 
دغدغه والدین دانش آموزان مسیر و فرایند طراحی، توزیع و 
اجرای امتحانات را یکبار دیگر بازبینی کنند چرا که حساسیت 
بســیار ویژه ای در این خصوص وجود دارد تا به این ترتیب 

فرایندی مطمئن و ایمنی را نسبت به گذشته و به روز، ارائه 
کنند تا جای هیچ گونه خطایی وجود نداشته باشد. 

ســرهنگ رمضانی تأکید کرد: براساس مصوبات کمیسیون 
آمــوزش، تحقیقات و فناوری مجلس،مقرر شــد که قانون 
مجازات انتشار دهندگان پرسش های امتحانی که مربوط به 
اواخر سال 1340 است، بازنگری و به روز رسانی شود. البته ما 
نیز در این مقوله به وزارت آموزش و پرورش کمک می کنیم 
تا لایحه ای به کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس 
ارائه شود تا نمایندگان به قید فوریت این لایحه را در مجلس 
به تصویب برسانند. به طوری که میزان مجازات در این مسئله 

باید افزایش پیدا کند تا قدرت ریسک مجرمان پایین بیاید. 

به رغم اثبات لو رفتن سؤالات و بازداشت یک نفر 

امتحانات نهایی سوم دبیرستان تکرار نمی شود

 وزیر رفاه:معاون آموزش ابتدایی خبر دادیک مقام وزارت بهداشت:  عضو کمیسیون اجتماعی مجلس بیان کرد

قانون صدور گواهینامه بدون نیاز به 
کارت پایان خدمت لازم الاجراست

انجمن های علمی اختیار تغییر 
تعرفه های پزشکی را ندارند

بحران بازنشستگی معلمان مقطع 
ابتدایی در ۵ سال آینده

»پرداخت مستمری به کم درآمدها« 
متوقف نشده است

خانه ملت:عضو کمیســیون اجتماعی مجلس با تأکید بر 
لازم الاجرا بودن قانون صدور گواهینامه بدون نیاز به کارت 
پایان خدمت، گفت: ممانعت ناجا تنها سبب افزایش تخلفات 

رانندگی می شود.
سلمان خدادادی گفت: قانون مصوب صدور گواهینامه بدون 
نیاز به کارت پایان خدمت به جهت تأیید شــورای نگهبان 
و مصوب مجلس لازم الاجراســت و ابهامات مطرح  شده از 

سوی ناجا هم مانع اجرای قانون نیست.
وی تصریح کرد: صدور گواهینامه بدون نیاز به کارت پایان 
خدمت حق اجتماعی است که قانونگذار برای عده ای قایل 
شده است؛ در این قانون تأکید شده افراد با داشتن 1۸ سال 
سن می توانند گواهینامه دریافت کنند، لذا شرطی مبنی بر 

ارائه کارت پایان خدمت وجود ندارد.
وی افــزود: ممانعت ناجا از اجرای این قانون تنها ســبب 
افزایش رانندگی بدون گواهینامه شده، لذا آمار تصادفات، 

آسیب ها و حواشی چنین حوادثی هم افزایش می یابد.
خدادادی معتقد اســت: اجرای قانون اخذ گواهینامه بدون 
نیاز به کارت پایان خدمت نه تنها سبب کاهش آمار تصادف 
جوانان بدون گواهینامه می شود، بلکه به کاهش جمعیت 

زندانیانی که به این موضوع ارتباط دارد، منجر می شود. 

ایرنا : دبیر کمیســیون انجمن های علمی گروه پزشــکی 
وزارت بهداشت گفت:هیچ انجمن علمی، طبق قانون اختیار 
و حق اعام یا تغییر تعرفه های پزشــکی را ندارد و پروانه 

فعالیت این تشکل ها توسط این وزارتخانه صادر می شود.
علیرضا استقامتی ضمن رد اظهارات رئیس انجمن علمی 
ارتوپدی در خصوص متناسب نبودن تعرفه های ارتوپدی، 
این اظهارات را خارج از اختیارات انجمن های علمی و آن را 

غیر قانونی اعام کرد.
وی یادآور شد: عاوه برانجمن ارتوپدی، دیگر اعضای هیئت 
مدیره و رؤســای انجمن های علمی هم طبق اساســنامه 
موجــود و بر مبنای ضوابط قانونی انتخاب می شــوند و از 

وزارت بهداشت پروانه فعالیت خود را دریافت می کنند.
وی یادآور شد: اعضای هیئت مدیره و رؤسای انجمن های 
علمی موظف به رعایت اساســنامه و مفاد آن هستند و در 

صورت نقض آن، مطابق قانون با آن ها برخورد خواهد شد.
دبیر کمیســیون انجمن های علمی گروه پزشــکی وزارت 
بهداشــت افزود: ســخنان فراقانونی رئیس انجمن علمی 
ارتوپــدی، تخلف آشــکار از ضوابط و مقــررات حاکم بر 
انجمن های علمی اســت و در صورت تکرار، مدیریت این 

انجمن باید در مراجع قانونی پاسخگو باشد.

ایلنا: معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش با 
اعام بحران بازنشستگی معلمان مقطع ابتدایی در پنج سال 
آینده گفت: برای اینکه بتوانیم در مواجهه با این مشکل از 
آسیب های قابل پیش بینی جلوگیری کنیم، باید در راستای 
برنامه ای هدفمند و بر پایه برآوردهای دقیقِ شــرایط پنج 
سال آینده، عمل کنیم. رضوان حکیم زاده؛ با اشاره به اینکه 
بسیاری از معلمان ابتدایی از جمله بازنشستگان پنج سال 
آینده آموزش و پرورش هســتند، افزود: ما برآوردهای لازم 
را درباره تعداد معلمان بازنشســته این مقطع تا پنج سال 
آینده، انجام داده و بر پایه آن به این نتیجه رســیده ایم که 
ظرفیتِ تربیت نیروی انسانی که آموزش و پرورش از طریق 
دانشگاه فرهنگیان پیش بینی کرده، قطعاً کفاف جایگزینی 

بازنشستگان را نخواهد داد.
حکیم زاده ادامه داد: باید از تمام ظرفیت های رشته های علوم 
تربیتیِ متناسب با شغل معلمی هم که بهترین جوانان ما 
در دانشگاه های مختلف کشور، مشغول به تحصیل در آن 

رشته ها هستند، برای جذب نیروی انسانی استفاده کنیم.
وی اظهار داشت: از طرف دیگر دانشگاه فرهنگیان نیز باید 
نقش محوریِ دیگرش را با برگزاری دوره های آماده سازی 

برای این عزیزان، ایفا کند.

ایســنا: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: طرح ارائه 
مستمری به اقشــار کم درآمد متوقف نشــده و یک نوع 

جوسازی است. 
علی ربیعــی گفت: این طــرح را با موردنظر قــرار دادن 
شیوه های مختلف ثبت نام شــروع کردیم. در مرحله اول، 
پشت نوبتی های کمیته امداد و بهزیستی را مورد توجه قرار 
می دهیم ودر مرحله دوم ســراغ ثبت نامی ها می رویم، این 

روند هم ادامه خواهد یافت.
وی افــزود: این برنامه دولت اســت و مــا بتدریج افزایش 
مســتمری ها را از 3.4 به پنج برابر افزایش می دهیم و این 

کف حمایت اجتماعی برای همه است.
ربیعی ادامه داد: بنابراین در مرحله اول پشــت نوبتی ها را 
تحت پوشش می بریم و از آن سو برنامه خروج شان را نیز 
تنظیم می کنیم؛ برنامه ای مبنی بر اینکه این افراد هر کدام 
تا چه مدت باید مســتمری را بگیرند. آن دسته که معلول 
دائم اند تکلیفشان مشخص است اما برای آن ها که می توانند 
توانمند شــوند باید چگونگی اتصالشان به طرح اشتغال را 
مشخص و برنامه ریزی کنیم. این یک طرح عظیم اجتماعی 
است و  افرادی که در این شرایط باشند از مسیر دو سازمان  

حمایتی می آیند و با برنامه توانمندسازی پیش می روند.
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